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Loštice pro Ukrajinu
Čtvrtek 24. února 2022 bude do učebnic 
dějepisu zapsán černým písmem. Od kon-
ce 2.světové války uplynulo mnoho desítek 
roků. Rusko napadlo sousední Ukrajinu a 
válka hrozí celé Evropě. 
Ve světě, v Evropě i u nás to vyvolalo vlnu 
solidarity. Situace, která na Ukrajině způso-
bila bezprecedentní míru utrpení, u nás vy-
volala úzkost, obavy, možná i vztek, ale také 
mnoho soucitu, obrovskou míru pomoci, 
sounáležitosti a lidství. Naprostá většina z 
nás se snažila pomoci finančně i materiál-
ně. Pomoc od začátku koordinovali orga-
nizace jako Člověk v tísni či Charita ČR. V 
pondělí 28.února se objevila prosba od Ole-
ny Hoškové, zda by bylo možné uskutečnit 
v Lošticích humanitární sbírku pro město 
Chust v Zakarpatské Ukrajině. Olena po-
chází z Ukrajiny a má bratra, který pracuje 
v místní diecézi. Tam se stará o desítky ti-
síc lidí v nouzi, kteří utekli z válečné zóny. 
Díky obětavosti mnoha lidí bylo vše připra-
veno. Od středy 2.března do neděle 6. břez-
na mohli lidé, kterým situace válečných bě-
ženců nebyla lhostejná, přinášet pomoc do 
kulturního domu v Lošticích. Do neděle se 
sešlo díky neuvěřitelné solidaritě lidí kolem 
dvou tun potravinové a humanitární pomo-
ci. V neděli večer bylo vše za pomoci mno-
ha rukou rychle naloženo. Do Chustu vy-
razila čtyři auta, jedno dříve a tři později. 
Tato pomoc od lidí z Loštic nebyla jediná. 
Další sbírky pořádal Radek Novotný, který 
vezl vybranou pomoc do Užhorodu. Firma 
ZLKL se zapojila pro město Lvov. Jiná sbírka 
mířila přes polské město Hrebenne do měs-
ta Mykolajiv. Sbírku pomáhal ukrajinským 
přátelům převést Josef Lamač. Zcela určitě 
byly i další sbírky, které se dostaly tam, kde 
jich bylo třeba.
Další ze střípků pomoci lidí v Lošticích 
uprchlíkům je poskytnutí ubytování v pro-

storách rybářské líhně. Město Loštice a 
loštičtí rybáři prostory nachystali a zprovoz-
nili vše potřebné. V současné době je tam 
ubytováno 21 běženců – 13 žen a 8 dětí. Na 
základě vyprávění pana Jaroslava Glöckne-
ra, který se stará o zázemí v prostorách ry-
bářů, se mohu rozepsat o jedné ukázce lid-
ské solidarity. Na líhni bylo potřeba pračky. 
Byla učiněna prosba prostřednictvím face-
booku, zda by někdo neměl jednu provo-
zuschopnou, třeba starší, navíc. Pomoc při-
šla až z Kanady od Toma Grieva, známého 
Jana Zapletala, který pomoc zprostředkoval. 
Dobrodinec z Kanady poslal peníze, cca. 45 
tisíc, za které byla pračka v Lošticích zakou-
pena. A ještě ten den sloužila běžencům. Po 
nákupu pračky zbylo dost peněz, které byly 
využity na nákup bot, pracích prostředků, 
batohů do školy pro děti, láhví na pití, boxů 
na jídlo, svačinek a dalších potřebných věcí. 
Prostory rybářů v Lošticích nejsou jediné 
prostory, kde jsou ubytovaní lidé z Ukrajiny. 
Všem patří obrovské poděkování za proje-
venou solidaritu.
Za zmínku stojí určitě i pomoc Gabriely 
Kleinové, která se vydala se svým přítelem 
už dvakrát na Ukrajinu. Díky mnoha dár-
cům mohla obětovat svůj čas a za vybra-
né peníze vařit jídlo těm, kteří to potřebují, 
anebo dovést materiální pomoc. 
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Humanitárními sbírkami a ubytováním po-
moc běžencům nekončila. Jsou tu zájmové 
spolky, které nabídli dětem zapojení do ži-
vota ve městě, jsou tu podnikatelské subjek-
ty, které nabídli dospělým práci, jsou tu ško-
ly, které přijali ukrajinské děti k předškolní a 

školní výchově. Pomáhá také řada obyvatel 
města s poskytováním finanční nebo mate-
riálové pomoci.
Všem velké poděkování a uznání.

David Kofránek
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SUOT
V období listopad 2021 – duben 2022 zemřeli tito spoluobčané :
Raichl Pavel 82 let, Mikulčíková Miloslava (nedož. 89), Směšná Marie 95 let, Grussová Hed-
vika 87 let, Nachtigal Vlastimil 67 let, Schmidtová Helena 76 let, Pazderová Marie 84 let, La-
mačová Věra 78 let, Žák Rostislav 86 let, Kopka Jaroslav 86 let, Kamler Jaroslav 56 let, Vařeka 
Josef 58 let, Veselý František 74 let, Zimmermann Zdeněk 85 let, Poštulková Anna 90 let, 
Frencl Miroslav 78 let, Vaňáková Marie Nedož 78 let, Kraus Jan nedož. 87 let, Vařeková Rů-
žena nedož. 84 let, Roguljičová Gabriela nedož 45 let, Vykydalová Emilie 73 let, Linhartová 
Eva 70 let, Náplavová Božena 90 let, Skopal Josef 80 let, Navarová Anežka 82 let, Šafářová 
Helena roz. Adamovská z Loštic 73 let.
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Vítání občánků 7. 5. 2022: 

Z levé strany:
Zatloukal Jaroslav, Šubert Marek, Potácelová Alena, Skřebský David, Frischer Zbyšek
 

Z levé strany: Frenclová Stella, Zemanová Kristýna, Kučera Tomáš, Tomaštíková Nela, 
Maulis Matyáš, Šťastný Zack (nefocen)
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Vítání občánků 14. 5. 2022
 

Z levé strany:  Opravilová Marie , Přichystalová Vanesa, Grézl Matyáš, Muzikantová Karolí-
na,  Hlavienka Maxim,  Stolariková Jenovéfa
 
 

Z levé strany:  Bergerová Rozálie, Veselý Jan, Vašíček Tobiáš, Duspiva Václav,
Hecl Sebastian, Petrová Viktorie,  Stískalová Lucie,  Šamánková Bára
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Konec školního roku na Základní škole v Lošticích
Školní rok 2021/2022 se rychle blíží ke svému závěru.  Měsíc červen bude opět ve znamení 
závěrečné klasifikace, ale také školních výletů a dalších tradičních akcí spojených s koncem 
školního roku. 

Pojďme si připomenout, co naši žáci prožili během jarních měsíců.

Žáci 3. ročníku navštívili počátkem měsíce 
března šumperské divadlo, v  němž zhlédli 
Krkonošskou pohádku. V tomto měsíci ne-
šlo o  jediné divadelní představení. Dne 23. 
března sehrála Jednota divadelních ochot-
níků při MKS Loštice v místním kulturním 
domě pro žáky 1. stupně pohádku Jak se do 
království vrátilo štěstí.
V pátek 1. dubna proběhl v Městské knihov-
ně v  Lošticích desátý ročník Noci s  Ande-
rsenem. Večera se zúčastnili žáci z  první, 
druhé a  třetí třídy. Hlavním tématem byly 
ilustrace, říkadla a pohádky Josefa Lady. Při-
lehlý sál kulturního střediska sloužil k poba-
vení a k výukovému doprovodnému progra-
mu. Večer končil filmem Kaňka do pohádky. 
Poté děti přenocovaly v knihovně.
Ve dnech 29. března a  7. dubna navštívi-
li žáci 5. a  6. ročníku Lidovou hvězdárnu 
v Prostějově. Doplnili si vědomosti o Slun-
ci a všech planetách sluneční soustavy. Do-
věděli se zajímavosti o  pozorování denní 
a  noční oblohy. Druhá část programu byla 
věnována exkurzi k dalekohledům.
Žáci 5. ročníku jsou zapojeni do projektu 
Poznávání židovské kultury, který si klade 
za cíl naučit děti respektovat odlišnou kul-
turu. V rámci skupinové práce žáci, rozděle-
ní do skupin, zpracovávali různá témata. Je-
jich úkolem bylo získat co nejvíce informací, 
obrázků a připravit vystoupení před spolu-
žáky. Také si vyrobili jarmulku, posloucha-
li židovské pověsti a  celý projekt zakončili 
návštěvou loštické synagogy, kde jim mno-
ho zajímavých poznatků přineslo vyprávění 
pana Štipla.

V měsíci dubnu si připomínáme Den Země. 
Letos naše škola vyhlásila soutěž „Jak chrá-
níme životní prostředí“.  Žáci se mohou na 
toto téma realizovat ve třech kategoriích (1. 
- 3. třída, 4. – 5. třída, 6. – 9. třída) v oblasti 
výtvarné, literární a komiksové.
Ve středu 13. dubna bylo pro žáky prvního 
stupně připraveno velikonoční dopoledne 
s  mnoha aktivitami. Děti například přiřa-
zovaly činnosti a  tradice k  jednotlivým ve-
likonočním dnům, vyráběly zvířátka a tvo-
řily malované čtení s velikonoční tematikou.
V  rámci Velikonoc proběhly i  velikonoční 
dílny, jichž se zúčastnily třídy prvního stup-
ně v Památníku Adolfa Kašpara a v Muzeu 
Olomouckých tvarůžků A. W.
Žáci druhého stupně se v předmětu praktic-
ké činnosti učí pracovat s  různými materiá-
ly. V letošním roce v akci nazvané „Velikono-
ce v dílnách“ vyrobili zajíčky, které poskytli na 
každoroční velikonoční výstavu v MKS Lošti-
ce. K nejoblíbenějším činnostem v dílnách pa-
tří práce se dřevem, při níž se učí zvládnout 
základní postupy při ruční práci s tímto ma-
teriálem. Ke dni dětí budou vyrábět různá zví-
řátka a pohádkové bytosti.
I v letošním roce byla naše škola zapojena do 
projektu IKAP OKII na Střední průmyslové 
škole elektrotechnické a  obchodní akademii 
v Mohelnici. Spolupracujeme v rámci naplňo-
vání různých aktivit a žáci naší školy se účastní 
akcí organizovaných v rámci projektu.
V předmětu výchova ke zdraví se žáci 7. roč-
níku zúčastnili soutěžní kampaně ke Světo-
vému dni bez tabáku pod záštitou MŠMT 
a  Státního zdravotního ústavu. Cílem pro-
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jektu bylo motivovat děti, aby se zamysle-
ly nad tím, jaký vliv má tabákový průmysl 
a  užívání tabákových výrobků na naši pla-
netu a naše zdraví. Žáci sami vybrali nejzda-
řilejší výtvory, které byly zaslány do soutěže. 
Z  každého kraje Státní zdravotní ústav vy-
bere nejnápaditější práce, které postoupí do 
celostátního kola.
Žáci 6. a 7. ročníku se zapojili do práce na 
školním časopise realizovaném v rámci pro-
jektu Šablony III – Klub občanského vzdělá-
vání a demokratického myšlení. Cílem bylo 
sledování dění nejen na naší škole, ale také 
ve městě Loštice. Získané informace zazna-
menali, sepsali a upravili v grafickém online 
programu Canva. V tomto školním roce vy-
šlo jedno číslo.
Ve dnech 28. a 29. dubna 2022 proběhl zápis 
do 1. ročníku školního roku 2022/2023. Do 
školy bylo zapsáno 36 dětí.
V pátek 22. května byla pro žáky 8. ročníku 
připravena beseda na Úřadu práce v  Šum-
perku, zaměřená na volbu jejich budoucího 
povolání. 
Mezi soutěže, kterých se na jaře zúčastni-
li žáci naší školy, patří Matematický klokan, 
Olympiáda  v  českém jazyce, Zeměpisná 
olympiáda, okresní kolo Konverzační soutě-

že v anglickém jazyce, ale i krajské kolo Děje-
pisné olympiády, kam se po úspěchu z okres-
ního kola probojovala žákyně 7. ročníku.
Sportovní soutěže byly zastoupeny např. 
školním kolem v basketbalu chlapců 6. a 7. 
tříd, oblastním kolem v minifotbalu IV. ka-
tegorie chlapců v Zábřehu, oblastním kolem 
v otevřené kategorii žáků a žákyň ve vybíje-
né, kde naše družstvo obsadilo 3. místo.
Na naší škole již řadu let působí žákovský 
parlament, který je tvořen dvěma zástup-
ci z  každé třídy druhého stupně. Schází se 
podle potřeby, minimálně jednou za mě-
síc. V  letošním roce zorganizoval např. fo-
tografickou soutěž. Zaštítil také kurz se-
beobrany, jejž vedl zkušený lektor Tomáš 
Rozsíval. Bezmála sto zájemců se seznámi-
lo se základními vyprošťovacími techni-
kami. Zástupci parlamentu pomáhají i  při 
sběru starého papíru. Organizují také sou-
těž ve stavění v Minecraftu na téma Magic-
ká mytologie. Žákovský parlament se podílí 
na přípravách dětského dne pro první i dru-
hý stupeň.
Před žáky je pouze několik posledních týd-
nů školního roku 2021/2022. Popřejme jim 
všem pěkné vysvědčení a krásné prázdniny.
     Mgr. Martina Špičková
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Ohlédnutí za činností Spolku rodičů a přátel MŠ Loštice
Spolek rodičů a přátel MŠ Loštice je sdruže-
ní, které pomáhá mateřské škole v naplňo-
vání jejich cílů a jejího poslání, a to zejmé-
na finanční a dobrovolnickou pomocí. Tvoří 
ho hlavně rodiče nebo jiní zákonní zástupci 
dětí, které místní mateřskou školu navštěvují, 
ale také další lidé, kteří mají naši mateřskou 
školu rádi. Díky tomuto spolku může mateř-
ská škola dětem pořizovat odměny a drobné 
dárky k různým příležitostem, jako jsou např. 
mikulášské balíčky, odměny ke dni dětí, in-
diánský poklad, upomínkové knihy pro děti 
odcházející do základní školy a další.
Jelikož i my jsme si byli vědomi neustále ros-
toucích cen a tím i vyšších finančních po-
třeb Spolku, a protože v dnešní době není 
vůbec lehké sehnat sponzory, kteří by finanč-
ně chtěli Spolek podpořit, rozhodli jsme vzít 
věci do svých rukou a zkusit využít ochoty a 
schopností lidí, kterým na naší mateřské ško-
le záleží. Tak vznikl nápad na organizaci dvou 
nových akcí, které byly pod záštitou Spolku 
zorganizovány – vánoční prodejní výstavy a 
dětského maškarního karnevalu.
Vánoční prodejní výstava se konala dne 7. 
12. 2021 před budovou MŠ. Rodiče i jiní na-

kupující si zde mohli prohlédnout a zakou-
pit výrobky dětí, učitelek i některých rodičů 
a přispět tak plnou částkou právě Spolku ro-
dičů a přátel MŠ Loštice. Tímto způsobem 
jsme utržili krásných 12 540,-Kč.  Více než 
polovina peněz byla hned v lednu použita 
na úhradu vzdělávací akce pro děti ze školky 
– přijelo k nám mobilní planetárium z Brna 
a děti si při shlédnutí 3D filmu o vesmíru 
užily nevšední zážitek.
Druhá část peněz byla využita v průběhu 
školního roku na nákup různých odměn pro 
děti, např. na dinosauří vajíčka, která děti hle-
daly při projektovém dni Cesta do pravěku. 
Druhá naše akce – dětský maškarní karne-
val, se v důsledku covidových restrikcí ko-
nala trošku netradičně až v dubnu. Po dlou-
hých přípravách se v MěKS Loštice v neděli 
2. 4. 2022 rozezněla hudba a více než stovka 
dětí a jejich rodičů si s námi užila odpoled-
ne plné zábavy. Karneval našemu Spolku vy-
nesl krásných 12 235,- Kč, které byly z části 
použity opět na nákup odměn a cukrovinek 
pro děti, druhá část je zatím uložena na na-
šem účtu a bude využita na organizaci dal-
ších akcí pro děti (nejen) z naší školky.
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A co nás čeká dál? Teď máme plnou hlavu 
příprav a plné ruce práce, protože nás v nej-
bližších dnech čeká Den dětí na školní za-
hradě. Na ten náš Spolek pozval a finančně 
zajistil skákací hrad, projížďku na koních, 
malování na obličej a samozřejmě i sladké 
odměny pro děti. 
Na konci června se budeme loučit s dětmi, 
které po prázdninách míří do základní ško-
ly. Pro tyto děti náš Spolek zakoupil krásné 
knihy a malé balíčky se školními potřebami.
Věnujeme se také vymýšlení dalších akcí, aby 
si i díky nám děti užily co nejvíce zábavy.
Na závěr bych ráda poděkovala všem, kteří 
s činností Spolku i organizováním akcí po-

máhají – jsou to především některé učitelky 
a provozní pracovnice MŠ Loštice, členové 
výboru Spolku, rodiče, kteří se organizova-
ných akcí se svými dětmi zúčastnili, rodiče, 
kteří Spolku věnovali sponzorské dary, pra-
covníci MěKS a také vedení města, které nás 
v naší činnosti podporuje.
Věřím, že i v příštích letech bude tato pod-
pora a spolupráce pokračovat a budeme se 
dál potkávat na dalších akcích pro děti.

S velkým poděkováním
za Spolek rodičů a přátel MŠ Loštice

předsedkyně Spolku
Mgr. Kateřina Malíčková
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Radovánky v Duhové školce
Školní rok se pomalu chýlí ke svému konci 
a s ním se děti moc těší na závěrečné akce v 
podobě výletů, oslav Dne dětí nebo rozlou-
čení s předškoláky. I když nás v červnu čeká 
ještě velká spousta akcí, mnoho se jich také 
již uskutečnilo. Díky zapojení mateřské ško-
ly do projektů EU – Šablony lll jsme připra-
vili různé projektové dny pro děti a také be-
sedy pro rodiče. Kromě těch, o kterých jsem 
psala již v minulých číslech, se nám podařilo 
zrealizovat např. ukázku exotického ptactva, 
kde se děti seznámily se způsobem života pa-
poušků nebo velice zajímavou výuku z oblas-
ti geologie, nazvanou „Cesta do pravěku“, kde 
děti získaly poznatky o vývoji země, živoči-
chů a lidí. Spolek ručních řemesel pod vede-
ním paní V. Jiráskové uskutečnil pro všechny 
děti dílničku na rozvoj polytechnické výcho-
vy, kdy si děti vyrobily velikonoční dekora-
ci. Hodně zajímavou besedu nazvanou „Od 

stromu ke střeše“ si připravil místní truhlář 
pan Jiří Salamon se svými spolupracovníky, 
na které děti poznaly prostředí truhlářské díl-
ny a seznámily se s tím, jak vzniká střecha. 
V rámci Šablon lll se uskutečnily v mateřské 
škole také setkávání určená pro rodiče. Vel-
ký ohlas měla beseda s panem ředitelem ZŠ 
L. Faltusem, na téma Školní zralost a připra-
venost dítěte na docházku do ZŠ. Další před-
nášky pro rodiče se týkaly zdravého životního 
stylu a významu hry a hračky v životě před-
školního dítěte. Jenom je velká škoda, že se 
těchto besed nezúčastnil větší počet rodičů. 
Zajímavá a již tradiční 6přednáška se usku-
tečnila na líhni s místním rybářem J. Linhar-
tem na téma „Život vodních živočichů“.  
 Chtěla bych moc poděkovat všem, kteří 
nám vyšli vstříc a poskytli svoje zkušenosti 
a znalosti a seznámili tak s nimi naše děti k 
získání nových vědomostí. 
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Základní umělecká škola A. Kašpara Loštice
Tento školní rok se pomalu blíží ke konci, a proto bych se ráda ohlédla za uplynulými měsíci. 
V tomto školním roce jsme již začali realizovat akce tak, jak jsme byli zvyklí. Školní rok byl 
tedy plný koncertů, okresních a krajských přehlídek, divadelních představení, výstav či sou-
těží. Jistě za zmínku stojí soutěž základních uměleckých škol vyhlášena Ministerstvem škol-
ství, mládeže a tělovýchovy, které se účastnili žáci ze studijních zaměření: hra na dechové a 
bicí nástroje, sólový zpěv a také žákyně tanečního oboru.  Níže můžete spatřit výsledky žáků 
naší školy. Žákům a jejich pedagogům gratuluji k pěkným výsledkům. 

Dechové dřevěné nástroje
Marie Konečná VI. kategorie 2. místo/ okresní kolo  pí uč. Matějová
Adéla Knápková X. kategorie 2. místo/ okresní kolo  pí uč. Matějová
Dechové žesťové nástroje
Jaroslav Kvapil VIII. kategorie 2. místo/ okresní kolo  p. uč. Braun
Vojtěch Mojdl V. kategorie 1. místo/ krajské kolo  p. uč. Braun
Bicí nástroje
Jan Havelka I. kategorie 2. místo/ krajské kolo  p. uč. Braun
Vilém Štencl II. kategorie 2. místo/ krajské kolo  p. uč. Braun
René Šalamoun VII. kategorie 2. místo/ krajské kolo  p. uč. Braun
Sólový zpěv
Marie Pavelková I. kategorie 2. místo/ okresní kolo  p. uč. Melkus
Kateřina Havelková III. kategorie 2. místo/ okresní kolo  p. uč. Melkus
Taneční obor
Růžoví panteři I. kategorie 3. místo/ okresní kolo  pí uč. Hanusová

Naši školu se snažíme neustále vybavovat a modernizovat. Během letošního školního roku 
byl zakoupen gymnastický koberec do tanečního sálu, učebna výtvarného oboru byla vy-
bavena o dataprojektor a projekční plátno. Do učebny, která slouží k výuce hudební nauky, 
jsme zakoupili posuvnou tabuli s interaktivním dataprojektorem. Všechny tyto pomůcky do 
výuky jsou velmi finančně nákladné, ale i přesto bylo možné je pořídit za finanční podpo-
ry dvou místních firem. Tímto chci poděkovat jednatelům firem ZLKL, s.r.o. a A.W. spol. 
s.r.o. za poskytnutí finančních darů, díky kterým můžeme poskytovat kvalitnější vzdělává-
ní našim žákům. 
Ještě předtím, než si naši žáci začnou užívat prázdninových dnů, nás čekají významné 
akce. Ve středu 1. 6. 2022 proběhne Absolventský koncert, kterým žáci zakončí své dlou-
holeté studium na naší škole. Poslední akcí, kterou se s Vámi rozloučíme, bude Závěreč-
ný koncert věnovaný k 70. výročí školy. Koncert se uskuteční v Kulturním domě Lošti-
ce dne 14. 6. 2022 v 17 hodin a také od 13. 6. 2022 proběhne výstava výtvarného oboru, 
která potrvá do 18. 6. 2022. 
Srdečně Vás zveme na Závěrečný koncert a vernisáž výstavy výtvarného oboru.

S pozdravem a přáním pěkných letních dnů
Bc. Hana Miko, BA, ředitelka školy
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Jak se točí Větrník

Po dlouhých třech letech ( z toho po dvou 
letech zákazu zpěvu spojených s covidem) 
jsme se v Lošticích mohli konečně sejít na 
tradičním Květinovém koncertě, který je 
pořádán v rámci sbírky Český den proti ra-
kovině. Samotná sbírka proběhla ve středu 
11. května, ale protože nově mohli organizá-
toři v jednotlivých lokalitách vybírat pení-
ze až do následující neděle, uspořádali jsme 
koncert v pátek 13. května a sbírka tak pro-
bíhala v kulturním domě ještě před koncer-
tem a také po něm. Vybralo se rekordních 
19 530 Kč, nejvíce za 20 let, po které dětský 
pěvecký sbor Větrník sbírku v Lošticích re-
alizuje. Všem, kteří finančně podpořili dob-
rou věc, děkujeme. 

V pátek zahájily koncert před zaplněným sá-
lem děti z Větrníčku s pásmem „Se sluníč-
kem u vody“, které všechny naladilo prázd-
ninově. Pak už spojily síly menší děti s těmi 
staršími, dále následovalo působivé vystou-
pení sporu bývalých členek a pestrou mo-
zaiku završily společné zpěvy. Závěrečný 
Ptačí koncert rozezpíval nejen plné pódium 
účinkujících, ale také publikum v sále. Hned 
v sobotu pak děti odcestovaly do Šumper-
ka na festival Zlatá lyra, kde většinou popr-
vé okusily atmosféru v nádherném prostředí 
klášterního kostela a za své vystoupení skli-
dily nejen srdečný potlesk obecenstva, ale 
také velkou pochvalu od odborné poroty.

Svatava Šimková, Větrník z. s.

Oprava
V jarním čísle došlo k nepřesnosti v článku o psaní loštické kroniky. Od roku 1983 psal kro-
niku Vladimír Žák /1922- 2008/ a ne Frant.  Žák/ 1887 -1962/ ,  což byl  jeho  otec. Děkuji.  

V. Večerková



HLAS LOŠ TIC                                                                                                      LÉTO 2022

17

Loštické KNIHOBRANÍ
Nejen díky změně zákona o odpadech, ale 
také díky stále častějším tématům týkají-
cím se množství produkce odpadů, vznikají 
nové myšlenky a nápady, jak vzniku odpa-
dů předcházet. Díky těmto aspektům vzni-
kají nové akce, které dávají starým věcem 
nový život. 
A ne jinak tomu bylo i u akce Knihobra-
ní, kterou zaštítil Mikroregion Mohelnic-
ko ve spolupráci s městem Loštice a Spol-
kem STURM. Díky tomu, že knihy pochází 
ze stromů, byla myšlenka Knihobraní velmi 
jednoduchá. Daruj knihu, kup knihu a my 
vysadíme strom. Nejprve se knížky v několi-
katýdenní spolupráci s knihovnami v regio-
nu vybíraly, poté se postupně svážely do kul-
turního domu v Lošticích, kde se oceňovaly 
v rozmezí 10 až 60 Kč a třídily podle žán-
rů, aby byly v sobotu 5.3.2022 nachystané na 
samotnou akci, kdy probíhal samotný kniž-
ní bazar. Tímto způsobem se podařilo shro-
máždit několik tisíc knih. Všem, kteří kni-
hu darovali, patří velké díky. Zájem o knížky 

byl velký. Lidé ze sálu odcházeli s úsměvem 
na tváři a s plnými náručemi knih. Kromě 
knih si mohl každý návštěvník koupit také 
malý strom s vlastním jménem. Určitě bude 
zajímavé poslat jeho fotku a informaci, kde 
našel své místo a jak se mu daří (mohelnic-
ko@mohelnice.cz).
Akci doprovázelo několik doprovodných ak-
tivit. Byla zde knižní tombola pro děti a do-
spělé, každou hodinu se točilo kolem štěstí, 
v kinosálu byly vidět nové odpadové spoty 
Spolku STURM a jiná environmentální vi-
dea, pro potěšení zde byla k vidění zapůjče-
ná výstava obrazů z projektu Já Mohelnice 
– Stromy města. Děti mohly tvořit v malých 
dílnách barevné akvarelové záložky do knih 
nebo zvířátka ze starých CD, případně moh-
ly využít hrací koutek. Celou atmosféru akce 
doplnila výstava listnatých stromů vyrobe-
ných z recyklovatelných materiálů, na které 
se podílely děti ze škol a kroužků regionu, a 
projekt 5.A ZŠ Loštice na téma „Od stromu 
po knížku“. Přímo v srdci celého dění byla 
pro každého volně přístupná kavárnička.
Celkem se na prodeji knih, stromků, tom-
bole, dobrovolných příspěvcích a darech vy-
bralo přes 46 tisíc Kč, včetně daru 10 tis. Kč 
od firmy A.W. spol. s r.o. Za tyto peníze mi-
kroregion nakoupí stromy, které na podzim 
2022 vysází do všech obcí mikroregionu a 
každý ponese označení Knihobraní 2022.

Radka Kristenová
Předsedkyně Kulturní komise



LÉTO  2022                                                                                                                                        HLAS LOŠ TIC

18

Pila Loštice po roce
Je tomu rok, kdy byl v Hlasu Loštic uveřejněn rozhovor s Václavem Hamerníkem, MSc, 
MBA, jednatelem firmy Pila Loštice s.r.o. Firma v prostorách bývalého Dřevoparu rozjela 
před rokem výrobu. Rád bych se zeptal zástupce firmy pana Václava Hamerníka.
Jak po roce hodnotíte rozjezd provozu na 
pile?
Musím říct, že to byl velmi náročný rok, ale 
i přesto se nám podařilo pilu uvést v život. 
Prvním nejdůležitějším problémem, který 
jsme se snažili co nejrychleji odstranit, byla 
poškozená vzduchotechnika, která znepří-
jemňovala život nejen nám, ale i sousedům. 
Instalací nového filtru jsme problém vyřeši-
li. Tímto se velice omlouvám za nepříjem-
nosti s tím spojené a doufám i nadále v dob-
ré sousedské vztahy.
Další výzvou bylo nastavit nejen interní pro-
cesy, ale i znovu roztočit dodavatelsko-od-
běratelské kolo. Nastavená strategie, kdy 
majoritním odběratelem výrobků je sester-
ská společnost Hamerník s.r.o., která síd-
lí na Vysočině, byla a je nespornou výho-
dou, co se odbytu týče. Potýkali jsme se se 
spoustou problémů ať už technických, ale i 
personálních, které období pandemických 
restrikcí neulehčilo a v neposlední řadě se 
stále ještě potýkáme s poškozeným jménem, 
které si pila historicky nese. Bohužel pokazit 
dobré jméno firmy jde velice rychle, ale zís-
kat si 100% důvěru dodavatelů je samozřej-
mě obtížnější. Naše sesterská společnost, fir-
ma Hamerník s.r.o., získala v roce 2019 cenu 
„Český Goodwill“ a 1. místo v kategorii Tra-
dice. Ocenění Český Goodwill je primár-
ně založeno na nominacích veřejnosti. Jed-
ná se o projekt, který oceňuje podnikatele a 
firmy, kterých si lidé váží pro jejich odpo-
vědný přístup k podnikání, morální kvality 
a poctivou práci. Tento kredit bychom rádi 
přenesli i na pilu v Lošticích. Velkou priori-
tou je pro nás stabilizace personálu a celého 
týmu pily, tak abychom pile vybudovali její 
ztracené jméno. Pila se rozjíždí ve velmi tur-

bulentní době a čeká nás ještě mnoho výzev 
a investic, které povedou ke stabilizaci celé-
ho podniku.  
Jaké jsou vaše dlouhodobé plány? Rozšířit 
výrobu, nabídku sortimentů?
Z dlouhodobého hlediska plánujeme 100% 
stabilizaci výrobního potenciálu společnosti 
Hamerník, z tohoto důvodu pozastavujeme 
výrobu parket a dřevěné mozaiky a výhledo-
vě část produkce dřevěných násad k zahrad-
nímu nářadí přesuneme do Loštic.  
V tuto chvíli opět prodáváme palivové dří-
ví (úplná nabídka na našich www stránkách 
www.pilalostice.cz), což by mohla být při 
vysokých cenách energií dobrá zpráva pro 
obyvatele Loštic a blízkého okolí. Výhledo-
vě bychom chtěli více nabízet i služby pro 
zákazníky jako pořez kulatiny, sušení a pa-
ření dříví, protože jako jedna z mála firem 
v Česku disponujeme technologií na paře-
ní dřeva.
Děkuji a všem čtenářům přeji hezký den.

Václav Hamerník MSc., MBA
Jednatel společnosti

Také moc děkuji za odpovědi a přeji hezký 
den.                   David Kofránek
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Areál průmyslové zóny cihelna a změna trasy části 
cyklostezky Loštice – Palonín 
Vážení občané, rádi bychom Vás i širokou veřejnost seznámili s historií vzniku nově budova-
ných provozů firmy ZLKL v areálu bývalé cihelny. Části obyvatel, žijících v okolí areálu býva-
lé cihelny, se nelíbí jeho využití společností ZLKL, která areál bývalé cihelny koupila od sou-
kromého majitele za účelem rozšíření firmy. Město nikdy nebylo vlastníkem areálu cihelny.
Město mělo v minulosti jedinečnou příležitost vzniklé situaci předejít. Tehdy se městu nabí-
zela možnost spočívající ve spolupráci se společností TESTAKA, která areál vlastnila a měla 
záměr celý prostor bývalé cihelny rekultivovat a využít pro výstavbu rodinných domů. Na 
městu tehdy bylo uskutečnit změnu územního plánu a celý areál cihelny nasměrovat k byto-
vé zástavbě. To se bohužel nestalo. Důvodem bylo, že se bývalé vedení města, v čele s PhDr. 
Ctiradem Lolkem, postavilo proti záměrům společnosti TESTAKA a za podpory petice ob-
čanů, žijících v blízkosti areálu cihelny, záměr tehdejšího vlastníka zmařilo. Je pochopitel-
né, že vedení města mohlo mít k plánu rekultivace pozemků po těžbě výhrady, avšak úko-
lem zástupců města bylo nalézt s vlastníkem areálu vhodný kompromis. Díky němu mohl 
uvnitř města vzniknout smysluplně využitý prostor. Kdyby se tak stalo, nemuseli jsme nyní 
stát před úkolem nalézání kompromisů mezi novým vlastníkem a občany žijícími v okolní 
zástavbě.  Na místo toho areál, za více než deset let, zchátral do podoby neudržovaného ve-
řejného smetiště. V tomto stavu získal nového majitele, společnost ZLKL. 
Město Loštice bylo v  roce 2019 společností ZLKL požádáno o změnu územního plánu a 
převedení veškerých pozemků, které společnost nabyla do svého vlastnictví, do ploch vý-
robních a skladovacích. Svůj požadavek společnost ZLKL opírala o územní plán města, kdy 
již v roce 2009 byly v územním plánu vymezeny stávající i rozvojové plochy areálu ZLKL 
na Olomoucké ulici a současně areálu bývalé cihelny na ulici Palonínská pro výrobu a skla-
dování. Oba na sebe navazující areály se společnost ZLKL rozhodla propojit a vytvořit tak 
jeden celek vzájemně propojených hal tak, aby budoucí areál v co nejmenší míře zatěžoval 
přilehlou bytovou zástavbu.
Obr. 1 mapa územního plánu města z roku 2009 

 
                                                                                                                                                          

Město zvažovalo dvě možné varianty:
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Nepřistoupit na rozšíření průmyslové zóny
1. V takovém případě by společnost využívala výrobní plochy, které by jí umožňoval 

schválený územní plán města z roku 2009 (viz obr. č. 1). Společnost by byla vázána pou-
ze zákonem o územním plánování a stavebním zákonem. Pokud by žádnou z těchto zá-
konných norem investor nepřekročil, mohl by své pozemky využívat podle vlastního 
uvážení a město by nemělo žádnou možnost vyjednávání ochrany zastavitelného území. 

2. Za jasně stanovených podmínek, požadovaných městem, schválit rozšíření průmyslové 
zóny.

Město se, po důkladném zvažování, rozhodlo pro variantu č. 2. Vedení města požádalo 
ZLKL o zpracování územní studie k budoucímu využití těchto prostor. Současně se město, 
z důvodu opatrnosti, rozhodlo vyhovět záměru společnosti ZLKL na změnu územního plá-
nu města pouze částečně, a to rozšířením ploch výrobních a skladovacích pouze o 1 ha na-
místo původně požadovaných 3 ha těžebního prostoru, a to za přesně definovaných podmí-
nek, z důvodu ochrany bytové zástavby kolem původního i nově vznikajícího areálu. Celý 
proces prošel několikaměsíčním vyjednáváním a jeho výsledkem bylo “Prohlášení investo-
ra“, kterým se mimo jiné firma ZLKL zavázala, že:

– přední část průmyslové zóny v cihelně (nejblíže k bytové zástavbě – pec a sklady) bude 
trvale využívat pouze jako plochy skladovací

– vybuduje propojovací tubus pod komunikací Palonínská a tím si zajistit veškeré zásobo-
vání a logistiku vnitropodnikově

– po dokončení propoje pod komunikací nebude využívat ulici Palonínskou, která není 
dimenzována pro zatížení nákladní dopravou 

– zahloubí průmyslový areál pod úroveň terénu tak, aby výrobní haly co nejméně zatěžo-
valy okolní bytovou zástavbu

– realizuje střechy výrobních hal jako extenzivní zelené střechy
– vybuduje protihlukové betonové stěny mezi bytovou zástavbou a průmyslovým areálem 

na ulici Palonínská 
– vytvoří zelené bariéry mezi bytovou zástavbou na ulici Vejmoly a průmyslovým areálem
– veškeré ventilátory, klimatizační jednotky a jiné zdroje hluku, umístěné mimo výrobní 

haly, opatří protihlukovými zábranami

Součástí uzavřených dohod mezi městem a společností ZLKL bylo vzájemné ujištění, že po-
kud bude investor plnit závazky, ke kterým se městu zavázal, je město připraveno se společ-
ností ZLKL jednat o navazujícím rozšíření průmyslového areálu o v územním plánu města 
vymezenou územní rezervu. Dále bylo mezi investorem a městem dohodnuto, že v budouc-
nu dojde k propojení průmyslových areálů na Olomoucké ulici a v bývalé cihelně, přičemž 
dojde k přeložení cyklostezky mimo tyto dva průmyslové areály na náklady společnosti 
ZLKL. Město Loštice se společnosti ZLKL smění část cyklostezky a část místní komunikace 
ve vlastnictví města za investorem nově vybudovanou cyklostezku, přeloženou mimo areál 
průmyslových zón na jeho pozemcích. 
Na začátku letošního roku se společnost ZLKL na město obrátila s žádostí o zahájení pro-
cesu přeložení cyklostezky mimo výrobní areály společnosti a uzavření budoucí smlouvy, 
která investoru do budoucna zajistí možnost přerušení místní komunikace a cyklostezky 
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1 ha rozšíření
průmyslové zóny

v místě propojení výrobních areálů společnosti tak, jak společnost předpokládala ve své ide-
ové studii nového společného výrobního komplexu. Smluvní strany se smluvně zavázaly, že 
k těmto změnám nedojde dříve, nežli skončí udržitelnost projektu cyklostezky Loštice – Pa-
lonín, kterou je město vázáno vůči poskytovateli dotace. Ke změně trasy cyklostezky a pře-
rušení místní komunikace a cyklostezky na ulici Poloninská tedy nedojde dříve nežli v let-
ních měsících roku 2023, a to opět pouze za předem definovaných podmínek, které musí 
investor splnit, než město směnnou smlouvu s investorem uzavře.
Předložený projekt přeložky cyklostezky kolem areálu cihelny si město nechalo posoudit 
autorizovaným dopravním projektantem panem Ing. Petrem Smítalem, který projektoval 
původní řešení cyklostezky Loštice – Palonín, který se k nově navrhovanému řešení vyjá-
dřil takto:

„Předložený návrh je vymyšlen tak, že stezka bude stoupat postupně jednotným sklo-
nem. A protože je délka nové trasy větší, než stávající (o cca 70 m), tak mají dosaženo 
dokonce nižší hodnoty podélného sklonu. Tedy stezka, jak půjde okolo jejich areálu, tak 
bude umístěna v odřezu svahu, na takové lavici. Nebude kopírovat současný terén. Ač 
se to zdá na mapě jako závlek, tak rozdíl v délce 70 m mi přijde akceptovatelný. Takže 
koncepčně vymyšlené dobře.“

Mezi některými obyvateli okolní bytové zástavby se opět zdvihla vlna nevole proti předlože-
nému záměru, která vyústila v petici občanů za zachování místní komunikace Palonínská, 
lokalita Cihelna Loštice. Peticí se občané dožadují zachovat v plném rozsahu místní pozem-
ní komunikaci Palonínská, lokality Cihelna Loštice. Jako argument pro zachování místní 
pozemní komunikace petiční výbor uvádí, že bude zrušena jediná přístupová komunikace 
k nemovitosti č.p. 406 a souvisejícím pozemkům. Petici podepsalo 150 občanů, z toho dva 
občané se přišli po odevzdání petice ze seznamu sami vyškrtnout, protože jim byly poskyt-

Mapa změny č. 2 územního plánu města z roku 2020 
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nuty nesprávné informace. Zastupitelstvo města se peticí občanů zabývalo, avšak tvrzení 
uvedená v petici se nezakládala na pravdě, proto zastupitelstvo města k předložené petici 
zaujalo tento postoj:

■ místní pozemní komunikace Palonínská, lokalita cihelna se nezrušuje, pouze dojde 
k jejímu přerušení v místě propojení průmyslového areálu ZLKL na ulici Olomoucká 
s průmyslovým areálem ZLKL v cihelně

■ příjezd k nemovitostem č.p. 427, č.p., 426, č.p. 394, č.p. 450, č.p. 451, č.p. 514, 806, č.p. 
582, č. ev. 40 po místní komunikaci III. tř. č. 14c (Palonínská – cih. – na pozemku parc.č. 
1009/1, k.ú. Loštice) zůstane zachován

■ příjezd k nemovitosti č.p. 406 je zajištěn po veřejně přístupné účelové komunikaci, zná-
mé jako panelová cesta, která je situována na pozemcích parc. č.: 1764/140, 1764/138, 
1764/136, 1764/134, 1764/132, 943/2, k.ú. Loštice, právní povahu komunikace stvrzuje 
společné prohlášení vlastníků pozemků pod účelovou komunikací i prohlášení vlastní-
ka tělesa účelové komunikace a sdělení MěÚ Loštice, silničního správního úřadu, viz 
příloha

■ pro případ, že by došlo ke zrušení veřejně přístupné účelové komunikace, známé jako 
panelová cesta,  která je situována na pozemcích parc. č.: 1764/140, 1764/138, 1764/136, 
1764/134, 1764/132, 943/2, k.ú. Loštice např. z důvodu jejího poškození, je tato situa-
ce řešena Smlouvou o zajištění příjezdové cesty, včetně Smlouvy o smlouvě budoucí o 
zřízení věcného břemene – služebnosti stezky a cesty, která zajišťuje městu, jako vlastní-
ku budoucí místní komunikace i vlastníku nemovitosti č.p. 406 veškerá práva příjezdu 
k nemovitosti č.p. 406, které vlastník požaduje i pro případ nemožnosti využívat příjezd 
k nemovitosti č.p. 406 po veřejně přístupné účelové komunikaci, známé jako panelová 
cesta 

■ navrhovanými opatřeními nebude žádnému vlastníku nemovitosti v dané lokalitě zne-
možněn přístup k jeho nemovitosti, když současně navrhované opatření vymístí část cy-
klostezky ze středu průmyslové zóny na její okraj

Vedení města bylo na veřejném projednání opozicí a jednotkami občanů okolní bytové zá-
stavby několikrát nařčeno z toho, že nehájí jejich zájmy a není připraveno, ve shodě s nimi, 
zaujmout absolutně negativní postoj k  záměrům investora a učinit maximum proto, aby 
podnikatelské záměry investora zhatilo. V případě, že by tak město učinilo, jednalo by v roz-
poru se zákonem č. 128/2000 o obcích, kdy § 2 odst. 2 stanoví, že: „Obec pečuje o všestranný 
rozvoj svého území a o potřeby svých občanů; při plnění svých úkolů chrání též veřejný zájem“, 
dále v rozporu se Strategickým rozvojovým plánem města Loštice na období 2018–2024, 
schváleným zastupitelstvem města Loštice usnesením č. 14/8 dne 24. 2. 2021, ve kterém se 
uvádí: „Podniky sídlící ve městě se budou úspěšně rozvíjet a přispívat k nízké nezaměstnanos-
ti“  a „Revitalizace nevyužívaných areálů na území města Loštice a jejich využití a začlenění do 
rozvojových ploch města, nevyžadující nové zábory zemědělské půdy“, což průmyslový areál 
společnosti ZLKL splňuje. Současně by vedení města poškodilo zájmy všech obyvatel dané 
lokality tím, že by nemělo žádnou možnost s investorem jednat a usměrňovat jeho rozvoj 
v území městem nastavenými podmínkami, které umožní vzájemné soužití obyvatel města 
a výrobního komplexu ZLKL.                                                                          Rada města Loštice
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Arogance vládnoucí „partičky“ v Lošticích dosáhla vrcholu
V  pondělí 23. května proběhlo zasedání 
zastupitelstva města Loštic. Na tomto jed-
nání bylo schváleno převedení pozemků 
pod komunikací v  Palonínské ulici firmě 
ZLKL za účelem výstavby průmyslového 
areálu v  prostoru bývalé cihelny a schvá-
lení záměru rozvoje firmy ZLKL v  tomto 
prostoru. Toto rozhodnutí je plně v  sou-
ladu s  kroky, které v  rámci svého vládnu-
tí současné vedení města podniká. Jsou to 
kroky, které jsou plně v rozporu ze zájmy a 
přáními obyvatel, kteří v dané lokalitě by-
dlí a dle mého názoru i proti koncepci roz-
voje města. Negativně, na dlouhá desetiletí 
ovlivní tvář města. Stejně tak, jako výstav-
ba betonové haly v  areálu ZLKL, v  histo-
ricky nejcennější lokalitě města u kostela. /
Při privatizaci se ZLKL zavázalo, že areál u 
kostela půjde postupně do útlumu/. Nevím, 
zda mírně řečeno, vstřícnost vedení města 
k zájmům firmy ZLKL je způsobena přátel-
skou, až rodinnou spoluprací mezi před-
staviteli obou institucí nebo jen  arogancí 
a uspokojením  osobního ega představitelů 
města a nebo lidskou hloupostí. S problé-
mem neochoty představitelů města komu-
nikovat s občany se setkáváme od nástupu 
do funkcí. Jen pro připomenutí, odmítnutí 
připomínek při výstavbě Olomoucké ulice, 
odmítnutí připomínek při úpravách a vý-
sadbě stromů na hřbitově, ozelenění měs-
ta, řešení prostor v Loužku, výstavba kabin 
fotbalového areálu bez technického zázemí 
a tak by se dalo pokračovat. Vedení města, 
tak jak prokázalo při projednávání petice 
150 občanů k situaci v areálu cihelny, pří-
mo obviňuje občany s nepravdivosti uvádě-
ných údajů. Přitom samo vědomě porušuje 
nejen přísliby, které byli dány občanům, ale 
dokonce i platné zákony. Při prosazení zá-
jmů ZLKL je využívána takzvaná salámo-
vá metoda. Nejprve se řekne, že ZLKL bude 

areál využívat v rozsahu 1 ha pro skladová-
ní, pak že půjde o drobné rozšíření a nako-
nec komplexní obrovský průmyslový areál, 
dokonce i s parkovištěm na jeho střeše. Ve-
dení města ochotně zlikviduje právě vybu-
dovanou cyklostezku, nechá ji přeložit do 
nevhodného prostoru a poruší zákony, aby 
zlikvidovalo cestu v Palonínské ulici. /Pro-
dej (převod) pozemků, které jsou v schvá-
leném, platném, územním plánu, vedeny 
jako komunikace/.  O vlastním průběhu 
jednání a názorech jednotlivých představi-
telů města, se občané mohou seznámit v zá-
pisech ze zastupitelstva na webových strán-
kách města. Při vlastním jednání s občany 
o problematice vedení města mlčí a hlavní 
slovo vedou představitelé firmy ZLKL. 
Vztah města k občanovi je možno také do-
kumentovat na realizaci projektu rekon-
strukce Moravičanské ulice. V  jarním čísle 
hlasu Loštic je konstatováno, že díky oby-
vatelům Moravičanské ulice nebylo vydáno 
stavební povolení.  Uvedu několik pozná-
mek pro osvětlení. Tak jako u řady projektů  
ve městě byla žádost o stavební povolení po-
dávána na poslední chvíli. Pan místostarosta 
obíhal dotčené obyvatele a sdělil jim: „pří-
slušné doklady podepište, jde jen o úpravu 
chodníků pro invalidy“. Na dotaz: „Hozí-
ku není to nějaký podraz?“. Byli ujištěni, že 
se nemusí obávat, že je vše v  pořádku. Te-
prve za několik dní, na nátlak sousedů, do-
tčení zjistili, že projekt obsahuje přechod 
pro chodce, který je přímo před vchodem 
/brankou/ na pozemek  jejich domu, par-
koviště umístěné před okny a před pozem-
kem, který je určen k  výstavbě rodinných 
domů. Slušně požádali o změnu projektu, 
což bylo paní starostkou kategoricky odmít-
nuto. Protože chtěli městu vyhovět a projekt 
nebrzdit, byli ochotní souhlas dát i v přípa-
dě, že se město zaváže do realizace projektu 
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problém vyřešit. Tuto nabídku paní starost-
ka rovněž odmítla.   
Vážení spoluobčané zcela objektivně mu-
sím říci, že současné vedení města reali-
zovalo řadu úspěšných projektů, ale slibo-
vané „zlepšení komunikace s  občany“ a 

hájení jejich zájmů a zlepšení péče o jejich 
život v Lošticích pokulhává. Prosím, zajdě-
te se podívat na megastavbu v areálu cihel-
ny, mezi dvěma ulicemi a udělejte si na ce-
lou záležitost vlastní názor.

PhDr. Ctirad Lolek zastupitel města.

Komentář k článku pana PhDr. Ctirada Lolka 
k práci Rady města Loštice

„Nesprávné je dělat rozdíl mezi mravností velkou a malou, že se politik v zájmu státu nemusí 
a nemá ohlížet na mravní předpisy. Věc se má ve skutečnosti tak, že člověk, který například lže 
a podvádí v životě politickém, lže a podvádí také v životě soukromém 
a naopak. Jen člověk slušný bude slušný vždy a ve všem. Bez všeobecného uznání mravních 
základů státu a politiky nelze spravovat žádný stát. Stát a zákon čerpají svou autoritu ze vše-
obecného uznání mravních zásad a ze všeobecného souhlasu občanů v hlavních názorech na 
život a svět. Opakuji a zdůrazňuji – demokracie není jen státní a administrační forma, nýbrž 
názor na život a na svět. 
Základem státu, a to již Řekové a Římané hlásali, je spravedlnost a spravedlnost je aritmetikou 
lásky. Nejhlubší argument pro demokracii je víra v člověka. Demokracie je názor na život, spo-
čívá na důvěře v lidi, v lidskost a v lidství. A není důvěry bez lásky, ani lásky bez důvěry. Řekl 
jsem jednou, že demokracie je diskuse, ale pravá diskuse je možná jen tam, kde si lidé na-
vzájem důvěřují a poctivě hledají pravdu. Demokracie, to je hovor mezi rovnými, přemýšlení 
svobodných občanů před celou veřejností. Řekl jsem mezi rovnými. Vím, lidé si nejsou rovni. Je 
rozmanitost. Jen jako nesmrtelné duše jsme opravdu rovnocenní.“ 

Tomáš Garrigue Masaryk – O demokracii
S panem PhDr. Ctiradem Lolkem jsme ni-
kdy nemohli vést diskuzi, protože jeho sna-
hou nikdy nebylo hledat pravdu, jeho sna-
hou je pouze mezi lidmi vyvolávat svár, 
nenávist a nevraživost. Je velmi jednodu-
ché kritizovat práci jiných a sám nedělat 
nic. Za 8 let, co není ve vedení města, od 
pana PhDr. Ctirada Lolka nepřišel podnět, 
který by byl městu ku prospěchu, nebo po-
žadavek, že má zájem něco vytvořit, či se 
na něčem podílet. Přicházela pouze kritika 
práce ostatních. Jediný konstruktivní pří-
pad byl podnět k dobudování autobuso-
vých zastávek k lokalitě Na Pešti. Tento ná-
vrh jsme poctivě zhodnotili a zastávky jsme 
do projektu doplnili.  

Dialog je možné vést s někým, komu věříte 
a s kým hledáte možnosti a alternativy ře-
šení. Není možné vést dialog s člověkem, o 
kterém víte, že pouze čeká, co uděláte, aby 
to mohl použít proti Vám.  
V demokracii rozhoduje většinový názor 
lidí, kteří vzešli z demokratických voleb a 
zastupují občany města. Jedná se o zastu-
pitelstvo města. Tito lidé svým většinovým 
hlasováním rozhodují o věcech veřejných, 
i pan PhDr. Ctirad Lolek je součástí zastu-
pitelstva města, má možnost na veřejných 
projednáních vyslovit svůj názor, současně 
by měl v souladu s demokratickými zása-
dami respektovat názor většiny.  
V zastoupení Rady města Loštice Bc. Šárka 

Havelková Seifertová, starostka města 
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Orientační rozbor směsného komunálního odpadu Loštice 
květen 2022

V  sobotu dne 21. května 2022 proběhl na 
ulici Sokolská orientační rozbor odpa-
du. K  tomuto rozboru byl vybrán kontej-
ner o objemu 1 100 litrů, patřící k bytové-
mu domu místního sídliště. Rozbor odpadů 
byl proveden jako součást sportovně odpa-
dového dopoledne, které bylo doprovázeno 
přednáškami lidí z oboru, soutěží a dalšími 
doprovodnými aktivitami. Ukázalo se, že 
je stále málo lidí, které problematika vzni-
ku a likvidace odpadů zajímá. Stále se zvy-
šující produkce odpadů, které jsou velkým 
problémem vyspělých civilizací, vede ke stá-
le přísnějším pravidlům v nakládání s těmi-
to odpady. Jestliže chce město včas reagovat 
na tyto změny, musí ukázat lidem, že změna 
je nevyhnutelná a že jestliže chceme, aby po-
platky za odpady zůstaly sociálně únosné, je 
třeba odpad velmi odpovědně třídit.
Na počátku rozboru odpadové nádoby byla 
nádoba naplněna ze 100 %. Rozbor proběhl 
3 dny před pravidelným, čtrnáctidenním in-
tervalem svozu odpadu. Obsah kontejneru 
byl rozebrán a roztříděn na jednotlivé složky 
odpadu – papír, plast, textil, kov, bioodpad, 
gastro odpad, sklo, drobné elektro a směsný 
komunální odpad.  Výsledek rozboru uká-
zal, že více než 60 % odpadu, odloženého do 
kontejneru, bylo možno vytřídit a nemusel 

tak skončit na skládce. Město za tento odpad 
nemuselo platit poplatek za uložení odpadu 
na skládku a mohlo získat odměnu od EKO-
-KOMu za vytřídění těchto komodit. Z roz-
boru je patrné, že řada občanů, kteří odpad 
netřídí, stále hází peníze nás všech do svých 
odpadkových košů. Náklady, které městu 
netříděním vzniknou za likvidaci těchto od-
padů, budou v následujícím roce rozpočítá-
ny do nové výše poplatku za 1 l odpadu.  
Tradičně největší podíl tříditelných slo-
žek tvořil bioodpad a gastro odpad, celkem 
38,2 %. Tady je nutné zmínit, že právě ten-
to druh odpadu, díky své hmotnosti, nejvíce 
navyšuje náklady města za likvidaci směsné-
ho odpadu. Bioodpad a gastro odpad, ulo-
žený v nádobě na směsný odpad, je hlavním 
zdrojem zápachu kontejnerů, a to přede-
vším v letních měsících, přitom na obě sídli-
ště byly umístěny speciální nádoby na gastro 
odpad, které mají těsnící víka a jsou vyváže-
ny v intervalu 1x týdně. To, v jakém stavu se 
bude nacházet kontejner na směsný komu-
nální odpad u jednotlivých bytových domů, 
zda bude zapáchat a bude plný červů z masa, 
je tedy zcela v rukou občanů, kteří sem od-
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pad ukládají.  Všem doporučujeme, aby za-
čali odpady tohoto typu třídit, nový zákon 
o odpadech již nedovoluje ukládat bio od-
pad do skládek a je pouze otázkou času, kdy 
nebude směsný komunální odpad kontami-
novaný zbytky potravin a bio odpadu svo-
zovou firmou přebírán k  likvidaci, kontej-
ner bude označen jako černá skládka a jeho 
likvidaci si budou muset provést obyvatelé 
bytového domu sami. 
Překvapivé bylo i množství plechovek. Kon-
tejner obsahoval pytle, kde byly pouze ple-
chovky. Kontejner na drobný kov je od od-
padové nádoby na směsný domovní odpad 
vzdálen 100 metrů. Plýtvat kovy v době, kdy 
je obrovský nedostatek nerostných suro-
vin, je absolutně nezodpovědné nejen vůči 
přírodě, ale i vůči společnosti. Díky oso-
bám, pro které je 100 metrů nepřekonatel-
ná dálka, budou plechovky na staletí ulože-
ny v zemi namísto, aby společnosti opětovně 
sloužily.
Poměrně velký objem kontejneru zabral 
textil. Zřejmě někteří obyvatelé města stále 
neví, že textil se ve městě také třídí. Nádo-
by na textil jsou na obou sídlištích, u sběr-
ného dvora, ve Vlčicích i Žádlovicích. Do 
kontejneru na textil je možné kromě čistého 
a funkčního oblečení vkládat i oblečení po-
trhané. Lze tam dávat i boty, které již nelze 
nosit. Důležité je, aby textil či boty nebyly 

znečištěné. Veškerý textil bude odběratelem 
roztříděn, část bude předána do charitativ-
ních sbírek lidem v nouzi a část, kterou již 
nelze tímto způsobem využít, bude recyklo-
vána na plsti, čistící hadry, nebo kompozita 
na venkovní mobiliáře. 
Závěrem lze konstatovat, že i přes výše zmí-
něné rezervy v  třídění, občané v  Lošticích 
dělají v otázce snižovaní množství směsné-
ho odpadu velké pokroky. Všechny bytové 
domy na obou sídlištích zvládají přechod 
z týdenního intervalu svozu odpadu na čtr-
náctidenní. Na sídlištích se už nyní najdou 
bytové domy, kde třídění věnují takovou po-
zornost, že je reálné, aby příští rok mohly 
přejít na menší kontejner o objemu 660 li-
trů. To by pro občany bydlící v  těchto do-
mech znamenalo snížení poplatku na částky 
kolem 350-400 Kč na osobu a rok. 
Celé město se po zavedení nového systé-
mu odpadového hospodářství, v porovnání 
s loňským rokem, výrazně zlepšilo. Za prv-
ní čtyři měsíce jsme společně dokázali sní-
žit množství směsného odpadu o 55 tun 
ve srovnání se stejným obdobím loňského 
roku. Všem obyvatelům města patří velké 
poděkování! 
TŘÍDIT MÁ SMYSL ZKUSTE TO I VY!
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Výsledky orientačního rozboru

   Druh odpadu Hmotnost 
– kg  %

Směsný
 komunální odpad 38,9  37,8

Plast 7,9  7,6

Papír 6,6 6,4

Bio-odpad 17,5 16,9

Gastro-odpad 22 21,3

Kov 3,1 3

Textil 4,1 4

Sklo 2,2 2,1

Drobné elektro 1 0,9

Celkem 103,3   100
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Pálení čarodějnic u Borové chaty – 29.4.2022
Po dvouleté odmlce proběhla poslední dub-
nový pátek akce u Borové chaty „Čaroděj-
nice a jejich škola pro děti“. Akce probíhala 
pod záštitou města Loštice ve spolupráci s 
aktivními dobrovolníky z řad místních ob-
čanů. Počasí akci přálo, sluníčko svítilo a 
bylo krásně teplo.
Pro děti byla nachystaná čarodějnická ško-
la, ve které se postupně učili dovednostem z 
čarodějnických předmětů: kaligrafii (umění 
krasopisu v knihách kouzel), skoku (nauka 
o dlouhověké fyzické zdatnosti), skládání 
puzzle (nauka o logickém myšlení a prosto-
rovém vidění), procvičování paměti (nauka 
o bystré mysli), střelbě (nauka o koordina-
ci zraku a pohybu), čichu (nauka o ingredi-
encích do lektvarů) a letu na koštěti (praxe v 
dopravním systému). Po úspěšném dokonče-
ní školy každé dítě dostalo dárkový předmět 
města Loštice - placku s tvarůžkem k připev-
nění na špendlík a osvědčení o absolvování 
školy, který potvrzovala a vydávala ředitelka 
školy paní Mgr.  Okulárová se svou zástup-
kyní paní Bc.  Bradavičnou. Čarodějnickou 
školu U Borové chaty absolvovalo v oboru 
základní čarodějnické dovednosti 145 učňů. 
Velmi oblíbený byl salón krásy u dvou moc 
šikovných čarodějek, které děti navštěvova-
ly opakovaně. Děti si také mohly u mocné-
ho čaroděje vyzkoušet očarovaného pavouka 
na ovládání. 

Po celou dobu akce byl díky městu Loštice 
pro děti zdarma k dispozici skákací hrad a 
kolotoč. Pro všechny bylo připravené občer-
stvení a voňavé makrely. Kdo chtěl, mohl si 
na ohni opéct vlastní špekáček za bezpeč-
nostního dozoru členů Sboru dobrovolných 
hasičů Loštice. Všem, kteří se na realizaci 
akce podíleli, moc děkuji. „Letu na koštěti, 
zdar!“                                   Radka Kristenová

Předsedkyně Kulturní komise
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Bohumil Muzikant
Je třeba si připomínat hrdiny, jedním z nich 
je i Bohumil Muzikant. V  jeho životě byl 
zásadní měsíc květen. Jeho život je spojen 
s naším městem, kde se 11.května 1914 na-
rodil. Byl to český voják, účastník zahranič-
ního československého protinacistického 
odboje za druhé světové války.
Po maturitě na gymnáziu v Kroměříži vstou-
pil do československé armády. Tam působil 
jako důstojník z povolání až do začátku oku-
pace. Po rozpuštění armády se vrátil domů. 
Odhodlán bojovat za Československo se po-
kusil emigrovat do zahraničí. První pokus 
překročit hranice protektorátu do Polska se 
nezdařil. V  roce 1940 se mu podařilo pře-
kročit hranice na Slovensko, odkud se přes 
Maďarsko, Jugoslávii, Řecko a Turecko do-
stal do Libanonu. Zde se stal součástí jed-
notky chystající se na cestu do Francie.
Ve Francii byl přidělen k 1. pluku českoslo-
venské divize, se kterým se v  červnu 1940 
účastnil obranných bojů francouzské armá-
dy. S divizí se dostal do Anglie, kde se podí-
lel zejména na protiletecké obraně a obraně 
pobřeží. V  roce 1942 absolvoval parašutis-
tický výcvik v  rámci přípravy na vysazení 
v protektorátu. V roce 1944 byl spolu s dal-
šími důstojníky převelen do Sovětského sva-
zu, kde měl doplnit velitelský sbor 1.česko-
slovenské samostatné brigády.  Zařazen byl 
k paradesantní brigádě, se kterou se účast-
nil těžkých bojů v podhůří Karpat. Brigáda 
byla vyslána na pomoc Slovenskému národ-
nímu povstání. Zapojila se do bojů u Zvo-
lena. V  říjnu 1944 po porážce povstání se 

brigáda rozdělila 
na několik men-
ších skupin a pře-
šla na partyzánský 
způsob boje. Jedné 
z těchto skupin ve-
lel kapitán Muzi-

kant. V  těžkých 
podmínkách se 
15.února jeho 
skupina probila 
k postupující so-
větské armádě.  
Dne 28.května 
1945 navštívil 
rodné Loštice, 
kde byl svými 
spoluobčany ví-
tán jako hrdina.
Po válce pokra-
čoval ve službě v  armádě Československa. 
Sloužil v Hradci Králové, Českých Budějovi-
cích, ve Vysokém Mýtě a Rokytnici. V letech 
1946 až 1948 absolvoval v  Práce Válečnou 
školu. Do roku 1954 byl náčelníkem vojen-
ského učiliště v  Hranicích a v  Praze před-
nášel taktiku. Vojenskou kariéru zakončil 
v hodnosti plukovníka jako náčelník vojen-
ského učiliště v Praze. I on účastník česko-
slovenského zahraničního odboje pocítil re-
prese komunistického režimu. V roce 1958 
byl propuštěn z armády. Našel si pak práci 
jako frézař, později se stal správcem budov 
Fakulty jaderné fyziky v Praze. Při zaměst-
nání vystudoval vysokou školu.
B.Muzikant zemřel 23.5.1986 v  Praze. Byl 
oceněn Československým válečným křížem 
1939 a Československou medailí „Za chrab-
rost před nepřítelem“.

David Kofránek
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Nikdy nezapomenu a jsem velmi vděčná, 
že loštická škola mně, dívce ze Sudet, umožnila navštěvovat českou měšťanskou školu.
To říká 93letá paní Soňa Jelínková. Narodi-
la se 25. 12. 1928 v Lošticích. Rodiče žili v 
Mohelnici, ale na Štědrý den se vydali pěšky 
do Loštic k babičce oslavit Vánoce. Pro oče-
kávané děťátko byla asi cesta příliš náročná, 
a tak na druhý den, o tři týdny dříve, přišla 
na svět holčička, která dostala jméno Soňa. 
Tatínek učil na české menšinové škole v Mo-
helnici. Později byl přeložen do Bohusla-
vic, kde byl jmenován řídícím učitelem čes-
ké obecné školy (1.-8.třída). Jenže události 
konce třicátých let mnohdy úplně změnily 
život českých rodin. 
29. 9. 1938 byla v Mnichově uzavřena do-
hoda mezi Německem, Itálií, Velkou Britá-
nií a Francií, která donutila československou 
vládu postoupit Německu pohraniční území 
Čech a Moravy tzv. Sudety. Němci počátkem 
října 1938 si násilím připojili celé Zábřežsko 
a velkou část Mohelnicka, kam patřily i Bo-
huslavice. Většina Čechů utekla do vnitroze-
mí, jiní zůstali ve svých domovech, ale teď už 
na území Německa. Rodiče paní Jelínkové ne-
odešli, žili v Bohuslavicích až do konce války. 
Ve škole se učilo česky a němčina se vyučova-
la jako povinný jazyk. 
V roce 1939  byla Soňa u zápisu do české 
měšťanky (6. třída) v Krumpachu v Zábře-
hu. Němci ale už školu neotevřeli, a tak se 
ještě na rok vrátila do bohuslavické školy. 
V roce 1940 se rodiče rozhodli, že do prv-
ní třídy měšťanky nastoupí v Lošticích, kde 
se vyučovalo česky, protože Loštice byly na 
území Protektorátu Čechy a Morava. Až do 
roku 1943 se Loštice staly jejím druhým 
domovem. Bydlela v domě na náměstí ve-
dle restaurace U Coufalů. Tento dům byl v 
roce 1960 zbourán a na jeho místě byl po-
staven nový. Žila v rodině Boháčových. Pan 
Boháč byl holič a vyřezával betlémy. Dodnes 
jeden z nich rodina vlastní. Kromě nich zde 

bydlela i židovská ro-
dina Knöpfl machero-
vých, všichni nakonec 
zahynuli v  koncen-
tračním táboře.  Pak 
Soňa bydlela v Mora-
vičanské ulici  u paní 
Jevické.  S Lošticemi 
se sžila. Učila se hrát 
na klavír u slečny So-
vové, cvičila v Sokole pod vedením dcery 
majitele tvarůžkáren pana Karla Pivného. 
Pamatuje se na žádlovický zámek, oboru, 
zahradníka pana Navrátila i zámeckou paní. 
Domů do Bohuslavic  se Soňa občas vra-
cela  tajně, protože neměla propustku do 
Říše. Vyřízení bylo složité, a tak rodiče, kte-
ří propustku měli, jezdili za ní do Loštic na 
návštěvu.  Pokud chtěla Soňa navštívit Bo-
huslavice, museli rodiče pro ni přijet. Za 
zámkem (ten patřil do Říše) vedla cesta, 
která dnes už neexistuje, a tam stála cel-
nice. Sloužil zde celník,  a ačkoliv byl Ně-
mec, „přimhouřil oči“ a Soňu pustil. Někdy 
zvolili cestu přes Moravičany. Tam ji čeka-
la maminka a  lesními cestami  pokračova-
ly  přes Doubravu.  Tím se  vyhnuly  celni-
ci na silnici mezi Moravičany a Mohelnicí. 
Po dokončení školy  v roce 1943 se vrátila 
defi nitivně domů, pracovala ve škole jako 
školnice, pomáhala v domácnosti u majitelů 
elektrárny Háj nebo příležitostně u sedláků. 
V roce 1944 zatklo gestapo tatínka. Byl po-
slán do koncentračního tábora v Terezíně, 
pak do věznice v Breslau (dnes Wroclaw) a 
Drážďan, kde v polovině února 1945 přežil 
mohutné bombardování americkým a brit-
ským letectvem. Z domu odešel statný sto-
kilový pán,  který při návratu vážil  45 kg. 
V roce 1945 byla Soňa přijata na Obchodní 
akademii v Šumperku. V roce 1952 se vda-
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la, narodily se dvě děti, s manželem si v Zá-
břehu postavili rodinný domek. Její život byl 
velmi činorodý. Byla nadšená sokolka, do 88 
let hrála na varhany v kostele Církve česko-
slovenské husitské v Zábřehu, aktivně se za-
pojila do získávání peněz na opravu kostela 
a varhan.
Do roku 1972 pracovala jako účetní u Stát-
ních lesů, pak v Investiční bance (dnes Ko-
merční). S nástupem normalizace její prá-
ce v bance skončila. Po revoluci se s elánem 
vrhla na účetnictví pro soukromníky, do-
dnes vede účetnictví Církve československé 
husitské v Zábřehu.
Na Loštice  paní Jelínková  často  s lás-
kou  vzpomíná. Ve svých 93 letech si pa-
matuje jména lidí,  zejména jména učitelů, 
kteří ve škole učili: Jaroslav Kobza, Bohu-
slav Ošťádal, jeho manželka Růžena Ošťá-
dalová, František Straka, Štěpánka Drko-
šová, František Pokorný...A pak otevírá 
album. Jsou zde fotografie spolužaček, s 
úsměvem vypravuje, jak pan učitel Kob-

za s dětmi nacvičil divadlo Tři zlaté vla-
sy děda Vševěda, které několikrát s obrov-
ským úspěchem uvedli na Střelnici. Soňa 
hrála sudičku, kamarádka Jiřina Heidenre-
ichová, která dodnes žije v Lošticích, Vševě-
dovu matku. Do Loštic jezdila na srazy spo-
lužáků (na poslední přišli jen tři), za svými 
příbuznými, se kterými je stále v kontaktu.   
Setkání s paní Soňou Jelínkovou  byl ne-
zapomenutelný zážitek. Udivovala mě ne-
jenom její duševní svěžest, ale i houžev-
natost a vytrvalost, se kterou přistupuje ke 
každodenní hodinové rozcvičce.  Stále na-
bádá své blízké, aby cvičili, tak jak to dělá 
ona.  Také je zvána na setkání zaměstnanců 
banky, kde mladým pracovníkům předvá-
dí shyby s rukama na podlaze a nikdy je ne-
zapomene vyzývat k pravidelnému cvičení.   
Děkuji dceři paní Jelínkové, že splnila ma-
mince veliké přání: podělit se se čtenáři Hla-
su Loštic o své vzpomínky na Loštice a uká-
zat, že přátelství vzniklá za války v loštické 
měšťance byla na celý život.  Věra Večerková

1.B měšťanské dívčí školy Loštice 1941
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Dokument Stanislava Motla - Malíř Ďábla 
aneb Záhadný příběh Loštického poháru
V odpoledních nedělních hodinách 
29.5.2022 proběhla v Loštické synagoze 
slavnostní premiéra promítání dokumen-
tu českého publicisty a novináře Stanislava 
Motla. V dokumentu se hledají odpovědi 
na otázky: Co mají společného nejzáhad-
nější obraz světa Zahrada pozemských roz-
koší Hieronyma Bosche a keramický  pohár 
dnes už zapomenutých hrnčířů ze severní 
Moravy? Jaké je tajemství loštických pohá-
rů? Dokument je také příběh několika lidí, 
kteří kvůli tajemství loštického poháru obě-
tovali několik let svého života. Mezi tři hlav-
ní aktéry patří archeolog Vlastivědného mu-
zea v Šumperku, vysokoškolský učitel PhDr. 
Vladimír Goš, CSc., geolog z Geologické-

ho ústavu Akademie věd České republiky 
RNDr. Martin Šťastný, CSc. a přední český 
grafik, keramik a pedagog Josef Dudek. Na 
slavnostním promítání byl také osobně pří-
tomný vážený pan Luděk Štipl, usměvavý 
pan Stanislav Motl a přátelský pan Josef Du-
dek. V synagoze se sešlo několik desítek lidí, 
kteří s hlubokým zájmem sledovali příběh 
místního pokladu. O doprovodný program 
se postarala hudební skupina Madalen. Byla 
zde k vidění také inspirativní tvorba pana Jo-
sefa Dudka. Po zhlédnutí dokumentu mohli 
všichni společně s přítomnými tvůrci u při-
praveného rautu vzájemně debatovat o tom, 
zda došlo k objasnění záhady loštických po-
hárů, nebo toto téma stále zůstává zakryto 
závojem tajemna.                Radka Kristenová

Předsedkyně kulturní komise
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Pavel A. Taťoun vystavoval 
v NYSE
Šumperská radnice prezentovala kolekci 
obrazů loštického malíře Pavla A.Taťou-
na. Města Nysa a Šumperk spojuje pěta-
dvacáté výročí spolupráce na kulturních a 
jiných aktivitách. Obrazy malíře z našeho 
města oživily muzeum v Nyse. Toto mu-
zeum je barokní arcibiskupský palác na-
plněný skvosty polské historie a v  sále je 
galerie s výtvarným uměním. Je potěšují-
cí, že Pavel A.Taťoun byl vybrán, aby svým 
rukopisem vytvořil pohledy na obě měs-
ta. Obrazy doprovázela výstava paličkova-
ných krajek Spolku ručních řemesel, kte-
rý vede paní Vlasta Jirásková, sídlo mají v 
mohelnické galerii Lautner. Vernisáž byla 
doplněna módní přehlídkou s krajkovými 
doplňky a výstava byla součástí oslav os-
mistého výročí města Nysa. Město Šum-
perk doporučuje pěkný výlet Nysy, je to 
jen několik kilometrů z města Jeseník.

David Kofránek

Kříže Jaroslava Beneše
Řezbář J. Beneš letos přinesl před oltář další velikonoční kříže. Poprvé to bylo v roce 2004. 
Stejně jako každý rok vyřeže do betléma nové občany, tak i před Květnou nedělí spatří světlo 
světa tři kříže. V pamětech pana řezbáře si můžeme přečíst, co se stalo v roce 2003. Když šel 
Jarda spát, do jeho ložnice pronikl jasně modrý papr-
sek světla. Ten vydával zvláštní teplo. A to ho probu-
dilo. Hned usnul, ale ráno věděl, že bude každý rok na 
Velký pátek vyřezávat velikonoční kříže a nechá je vy-
světit. Kříže řeže i když neví, kdo si je odnese. Ve své 
práci bude pokračovat dál. Zvláště v této uspěchané 
době, kdy se lidé od sebe více vzdalují, kdy se dějí ve 
světě věci, které si člověk nedokáže představit. Jarda 
pevně věří, že jeho kříže lidi více sblíží.
Na Květnou neděli v  kostele sv.Prokopa v  Lošticích 
vysvětil Kristián Libant nové Jardovy kříže, které jsou 
vždy originální a mají v  sobě vždy kus duchovního 
tajemství.
Kříže jste mohli nedávno spatřit v reportáži televize 
Prima v pořadu Prima Česko.             David Kofránek 
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Druhá kniha loštického nakladatelství Medusa
Loštické nakladatelství Medusa po novele 
americké autorky Anyi Martinové Tráva 
přichází s další knihou. Půjde opět o nove-
lu, tentokrát z pera americké autorky Livie 
Llewellynové. Jmenuje se Ta, co jde první 
a vyjít by měla do poloviny července. Do té 
doby si ji můžete výhodně objednat v před-
prodeji na stránkách www.knihymedusa.cz. 
Další výhodou pro obyvatele Loštic je mož-
nost osobního odběru – ušetříte za poš-
tovné. V rámci Loštic a blízkého okolí lze 
rovněž dohodnout bezplatné doručení do 
schránky.
Kniha se stejně jako prvotina nakladatel-
ství Medusa řadí k žánru weird fiction (ne-
boli „literatura podivna“) a najdete v ní i 
významnou příměs hororu (konkrétně tak-
zvané kosmické hrůzy). Něco málo napoví 
anotace:

Stroje v Becherské čtvrti ve 
městě Obsidie pracují přes-
čas a všechno se zdá poně-
kud vychýlené z rovnováhy. 
Co nevidět začne Epocha 
II a Ministerstvo porodnictví se už připravu-
je, ovšem zda bude vražedná Alex při tomto 
dlouho očekávaném přechodu představovat 
problém, nebo přínos, se teprve ukáže.
Livia Llewellyn píše temnou fantasy, horory 
a erotickou literaturu a její příběhy se obje-
vily ve více než osmdesáti antologiích a ča-
sopisech včetně dvou svazků The Best Horror 
of the Year proslulé editorky Ellen Datlowo-
vé, antologie Year›s Best Weird Fiction sesta-
vené Lairdem Barronem a The Mammoth 
Book of Best New Erotica. Její sbírky Engi-
nes of Desire: Tales of Love & Other Horrors 
a Furnace byly nominovány na Cenu Shir-
ley Jacksonové a další nominaci obdržela za 
povídku Furnace. Za povídku One of These 
Nights získala v roce 2020 Cenu Edgar, ne-
soucí jméno E. A. Poea. Autorku najdete na 
stránkách www.liviallewellyn.com, na Twit-
teru a na Instagramu.
Děj novely Ta, co jde první je zasazen do 
fiktivní megalopole Obsidie, kterou autor-
ka více či méně skrytými odkazy propoji-
la s literárním univerzem takzvaného Mýtu 
Cthulhu. Tomu dal vzniknout v třicátých le-
tech minulého století oblíbený H. P. Lovecraft 
a dále ho rozvíjel okruh spřízněných autorů, 
s nimiž udržoval korespondenci – například 
R. E. Howard, C. A. Smith či August Derleth.
Stejně jako Trávu Anyi Martinové doplní sa-
motnou novelu exkluzivní, dříve nepubliko-
vané texty, napsané speciálně pro toto české 
vydání. Prvním z nich je předmluva reno-
movaného spisovatele Lairda Barrona, jed-
noho z nejvýznamnějších hororových/weir-
dových autorů současnosti. Druhým je pak 
autorčin doslov, v němž Llewellynová osvět-
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Hana Jílková
Narodila jsem se v srpnu roku 1949 v Rýma-
řově. Moje dětství bylo složité. Mnohokrát 
jsme se stěhovali. Říkávala jsem si, že jsem 
odevšad a odnikud... Nejdelší dobu života 
jsem prožila v Prostějově, kde se také naro-
dily moje tři úžasné děti. Tam jsem pracova-
la jako vedoucí květinové prodejny. Po více 
jak třiceti letech jsem se v důchodu odstě-
hovala do Loštic a jsem tu již osmnáct roků. 
Objevila jsem místní krásnou přírodu, a to 
odsud kterýmkoliv směrem. Bouzov, Úsov, 
Javoříčko a mnoho dalších úžasných míst. 
Toulání přírodou je pro mě drogou a my-
slím, že tou nejlepší. Také kolo je můj vel-
ký kamarád a doufám, že ještě dlouho bude. 
Krásu přírody se snažím zachytit focením 
a také psaním básniček, já tomu říkám vy-
znání přírodě. Tím jsem vlastně překvapila 

luje vznik příběhu a jeho základ v reálných 
událostech svého vlastního života.
A stejně jako u Trávy najdete v knize i se-
znam doporučeného poslechu sestavený 
přímo autorkou. Oproti Trávě je podstat-
ně kratší (čtrnáct skladeb) a na své si ten-
tokrát přijdou hlavně milovníci hororových 
soundtracků a temného ambientu. Ke slovu 
se ale dostanou i jiné žánry. Kromě seznamu 
jako takového naleznete v knize i QR kód, 

který vás nasměruje na playlist buď na You-
Tube, nebo na Spotify.
Pokud si nejste jistí, jestli jde o knihu pro 
vás, na webu www.knihymedusa.cz si může-
te přečíst ukázku sestávající z prologu a celé 
první kapitoly, případně si můžete v aktuál-
ním čísle časopisu Pevnost (7/2022) přečíst 
autorčinu povídku Poslední čisté, jasné léto 
ze sbírky Furnace. Jak novela, tak povídka 
vyjdou v mém překladu.          Roman Tilcer

samu sebe, protože dříve jsem nic nepsala, 
ale příroda opravdu dělá zázraky. Mám tu 
také štěstí na úžasné lidičky a kumštýře, ří-
kám, že tu žiji druhý život.

Minigalerie Loštice                                                  – program červenec – září

Hana Jílková – „Příroda a láska k životu“
Nejen všechny příznivce nadaných místních umělců informujeme o dalším programu Mini-
galerie Loštice. V období červenec – září 2022 bude v loštické galerii vystavovat svou tvorbu 
místní umělkyně, paní Hana Jílková, která má vždy srdce na pravém místě. Všichni ji známe 
jako velmi vstřícnou, usměvavou, laskavou a obětavou ženu, která má ráda přírodu. Blízké 
okolí projíždí křížem krážem na kole s vždy připraveným fotoaparátem. Své myšlenky, poci-
ty a vlastní nitro vkládá do veršů, kterými vzdává hold přírodě a životu samotnému. 

Kulturní komise města Loštice

MěÚ Loštice, přízemí v prostorách pokladny, Nám. Míru 66/1, 78983 Loštice 
Otevřeno: pondělí a středa 8:00-11:30, 12:30-17:00, vstup volný.
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Klub seniorů
Dovolte abychom vás informovali o činnosti 
klubu seniorů v Lošticích v I. pololetí 2022 a 
o našich záměrech a plánech do konce roku. 
V I. pololetí se uskuteční ve spolupráci s 
Městským kulturním střediskem pět odpo-
ledních posezení pro seniory s hudbou, tan-
cem a kulturními vložkami. Akce 20.dubna 
byla připravena s prodlouženou dobou do 
21 hod. s tombolou a vystoupením taneč-
ního souboru ORDA Loštice. Naším cílem 
je docílit účasti co nejvíce seniorů, kteří by 
v odpoledních hodinách od 14,30 do 18,30 
hod. společně strávili v příjemném prostředí 
krásné chvíle, které zpříjemní mnohdy jed-
notvárný a zdravím omezující život. Využij-
te této možnosti i ve II.pololetí v termínech 
21.září, 19.října a 16.listopadu. Těšíme se na 
vás, omezující pro vás není ani dobrovolné 
vstupné. Přijďte a budete spokojeni.
Další tradiční akcí, kterou pořádáme byl jed-
nodenní autobusový zájezd pro 50 účastníků, 

ve čtvrtek dne 26. 5. 2022. V zámku v Morav-
ském Krumlově jsme si prohlédli  20 pláten 
Slovanské epopeje od malíře Alfonse Muchy, 
které maloval v létech 1912 - 1926. Navštívi-
li jsme areál Benediktenského opatství v Raj-
hradě s kostelem sv. Petra a Pavla z r. 1739, 
klášter založený v r. 1045 a Památník písem-
nictví na Moravě, kde je ve zdejší knihovně 
shromážděno cca 65.000 svazků rukopisů a 
tisků od 10. století. Na závěr jsme si prohlédli 
hrad Svojanov u Poličky. Je jedním z nejstar-
ších královských hradů u nás a nazývá se též 
«Vilou českých královen». Moc se nám líbil a 
doporučujeme jej k návštěvě.
Na podzim od 10. do 17.září 2022 máme 
připraven týdenní pobyt s polopenzí pro cca 
40 účastníků na Jičínsku v hotelu Prostřední 
Mlýn asi 7 km od Jičína. Vzhledem ke kapa-
citě hotelu jsou po dohodě ještě možné dal-
ší přihlášky. Bližší informace podá paní Se-
lingerová.

Junák – český skaut
Loštičtí skauti v  jarních měsících úspěšně 
obnovili pravidelnou činnost nejen v  jed-
notlivých oddílech, ale také v rámci celého 
střediska. Záměrem skautských činovníků 
je totiž také to, aby se děti ze všech oddílů 
mohly poznávat na společných akcích a ne-
měly skauting zúžený jen na představu od-
dílu, který navštěvují.
V průběhu jara se mohli skauti, skautky, vl-
čata, světlušky i nejmladší benjamínci setkat 
na třech důležitých akcích, společně proží-
vat legraci i dobrodružství a také vykonat 
kus užitečné práce.
Už 19. března se uskutečnilo velké středis-
kové vítání jara. Nejmenší benjamínci si vy-
robili malé „Moranky“, vlčata vyrobila obří 
figuru odcházející zimy. Zatímco Moran-
ky skončily v ohni, velká postava odcháze-
jící zimy byla odnesena za společného zpě-

vu k  Třebůvce a tam 
vhozena do vody, aby-
chom se zimy pro tento 
rok konečně zbavili. Po-
tom následovala společ-
ná hra – děti hledaly po 
lese ztracené listy kou-
zelného stromu, v  tom 
se jim snažili zabránit všemožní skřeti, a na-
opak těm nejmenším pomáhal dobrý čaro-
děj. Celou akci si s námi užívaly i ukrajin-
ské děti se svými maminkami. Snad dětem 
z Ukrajiny pěkný jarní den u skautské chaty 
pomohl alespoň trochu zapomenout na pro-
žité válečné útrapy a vrátit je zpět do nor-
málního dětství. Dětem jsme nabídli i účast 
na pravidelné činnosti v oddílech.
V dubnu se skauti zapojili do rozsáhlého 
úklidu okolí chaty a břehů Třebůvky. Akci 
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organizoval spolek Údolí Třebůvky, s ruka-
vicemi a pytli na odpadky pomohlo Povodí 
Moravy a. s. s odvozem odpadků na sklád-
ku město Loštice. Sobota 9. dubna byla ur-
čena menším dětem – vlčatům, světluškám 
a benjamínkům, kterým s  úklidem pomá-
hali i rodiče. Skvěle se osvědčila spolupráce 
s malými hasiči a jejich vedoucími, společ-
né dílo jsme ukončili opékáním špekáčků. 
V neděli pak starší skauti a skautky se členy 
spolku Údolí Třebůvky uklízeli řeku dál pro-
ti proudu. Podařilo se nasbírat přes 30 pyt-
lů odpadků, „poklady“ ve formě pneumatik, 
skla, plechů a hader. Bohužel byl pozorován 
i jeden uhynulý bobr evropský.
Protože se loštické skautské středisko snaží 
dlouhodobě oživit oddíl skautek, který má 
stále málo členek, upořádali jsme 24. dubna, 
kdy mají skauti svátek, dobrodružnou hru 
pro všechny případné zájemkyně a zájem-
ce. Děti měly možnost překonat samy sebe 
a předvést, co dobré je v  nich ukryto a co 
všechno umí a dokážou.
Velké střediskové hry se mohly uskuteč-
nit díky zapojení všech skautských činov-

níků, zejména ale díky Luďkovi Šimkovi a 
roverům (a jedné ranger) – našim skvělým 
skautským teenagerům.
K rozvoji skautingu v Lošticích přispějí jistě 
i tábory: ten, který pořádají skauti a vlčata, 
proběhne od 2. do 16.7. na Drozdovské Pile. 
Benjamínci budou uskutečňovat své výpra-
vy v  rámci příměstského tábora od 11. do 
17. 7., světlušky pak od 11. do 15.7. 
Věříme, že naše skautské středisko, které 
momentálně sdružuje přes 120 dětí a do-
spělých (včetně oddílu z  Litovle a družiny 
z Mohelnice) bude i nadále vzkvétat a nabí-
zet dětem dobrodružství, kamarády a osob-
nostní růst založený na skautských hodno-
tách.Hana Vyjídáčková

Junák – český skaut, středisko Šíp Loštice
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Komentovaná procházka zámeckým parkem
V sobotu 21. května pořádal SDH Žádlovice 
komentovanou procházku zámeckým par-
kem. Na začátku procházky pan Ing. Stani-
slav Hekele přinesl na ukázku různé druhy 
borových šišek a krátce k nim podal výklad. 
Poté již vyrazil se skupinkou téměř 60-ti 
návštěvníků na okruh zámeckým parkem. 
Trasa procházky letos vedla areálem skoko-
vého závodiště, kolem rybníku Fučík až k 
nově vybudovanému rybníku a zpět do mís-
ta, odkud se vycházelo. Hned na začátku se 
všichni museli vypořádat s překážkou - čer-
stvě spadeným stromem. Někteří se prodra-
li korunou stromu, jiní kolem kořenu a děti 
si našly cestičku prostředkem. Po návratu 
čekalo na všechny návštěvníky občerstve-
ní a posezení s hudbou. Někteří nám i na-
psali poděkování do pamětní knihy kterou 
na tuto akci máme již od roku 2014. Ohla-
sy na komentovanou procházku zámeckým 

parkem jsou pozitivní a jistě se budeme těšit 
v dalších letech. Rád bych poděkoval panu 
Ing. Hekelemu Stanislavovi za velmi zají-
mavý výklad a panu Veselému Stanislavovi 
a jeho kapele za příjemné hudební odpoled-
ne. Budeme se těšit zase za rok.    
                  Za SDH Žádlovice Zdeněk Fischer
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Velikonoce v Žádlovicích

Po dvouleté pauze, kterou způsobila viro-
vá pandemie, jsme letos měli opět možnost 
vrátit se s dětmi ke společné přípravě veliko-
nočních svátků. V Obecním domě v Žádlo-
vicích se sešlo dvanáct dětí. Menší děti vy-
malovávaly vajíčka z vystřiženého kartonu, 
starší barvily vyfouknutá vajíčka.
Paní Krejčí přinesla kraslice, které sama dělá 
a ukázala dětem postup jejich výroby. Pod 
jejím vedením děti tvořily vlastní kraslice. 
Své výrobky potom společně pověsily na 
připravenou vrbu před budovou.

Pozvání přijal pan Všetička, který veliko-
noční odpoledne zpestřil ukázkou plete-
ní pomlázek. Každý měl možnost uplést si 
vlastní pomlázku.
Pro děti bylo připraveno občerstvení.  Přišli 
se podívat i dospělí občané Žádlovic.
Stalo se už tradicí, že v pašijovém týdnu 
chlapci s velikonočními řehtačkami obchá-
zejí vesnici. Letos si pochvalu zaslouží dva 
chlapci, kteří se této tradice ujali.            

 A. Harbichová

Dovoluji si s potěšením oznámit, že se po-
dařilo díky firmě METEORPRESS s.r.o. 
vydat knihu AIGEN naší spisovatelky Žo-
fie Hekelové, která žila ve Vlčicích. Au-
tor psal v  době, kdy nešlo nic takového 
v  kulturním cenzurním čase publikovat. 
O paní autorce jsem psal nedávno v Hlasu 
Loštic. Je potěšující, že je kniha na světě. 
Má krásný literární i výtvarný zvuk. Díky 
firmě METEORPRESS s.r.o.

Pavel A. Taťoun
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Okresní Výstava zvířat v Lošticích
Český svaz chovatelů základní organizace Loštice 2 uspořádá Okresní výstavu drobného 
zvířectva. Výstava se uskuteční ve dnech 10. a 11. 9.2022 na tradičním místě na hřišti Sla-
voj. Otevřeno bude v sobotu od 13.hod,neděle od 9 do 16 hod.Po oba dny občerstvení, kolo 
štěstí o zajímavé ceny, živé i neživé . V neděli tombola o sele.Také možnost nákupu nějaké-
ho mazlíčka nebo chovného jedince.Pro zajímavost loni bylo vystaveno 130 ks králíků,80 
holubů a 64 ks vodní a hrabavé drůbeže.                               Na vaši návštěvu se těší chovatelé.

Dubnová výzva 10 000 kroků
Účast města Loštice v soutěžní celorepub-
likové výzvě 10 000 kroků se pomalu stává 
tradicí. V dubnu 2022 již potřetí měli oby-
vatelé Loštic možnost se k této sportovně - 
zdravotní výzvě přidat. K tomu bylo potře-
ba 30 dnů evidovat svoji aktivitu vykonanou 
pouze po vlastních nohách a pravidelně evi-
dované záznamy vkládat do svého profilu na 
webových stránkách výzvy www.desettisic-
kroku.cz. Cílem výzvy bylo rozpohybovat 
co nejvíce lidí. Bodové hodnocení bylo na-
staveno nejen podle dosažené vzdálenosti, 
ale i podle věku a BMI jednotlivců tak, aby 
byly vyrovnány rozdíly mezi mladými lid-
mi a lidmi trpícími nadváhou. Organizátoři 
opět nelenili. Pro účastníky připravili rozší-
ření soutěžních kategorií podle věku a nově 
vytvořili soutěž pro školní týmy.

V dubnu 2022 se výzvy zúčastnilo 9  754 
aktivních uživatelů, 968 aktivních týmů a 
86 aktivních zapojených měst. Celkem tito 
lidé společně ušli 2,3 milionu km (57x pře-
konaná délka rovníku). Nejstaršímu účast-
níku výzvy bylo 96  let. Nejtěžší účastník 
výzvy měl 196 kg. Rekord celkové vzdá-
lenosti jednoho účastníka byl 2384,33  km 
(79,5  km denně). Nejdelší denní aktivita 
byla 121,38 km.
V Lošticích se výzvy zúčastnilo 109 aktiv-
ních uživatelů. Nejstaršímu účastníku vý-
zvy bylo 81 let a nejmladšímu 6 let. Nej-
těžší účastník měl 120 kg. Rekord jednoho 
účastníka byl 737,08 km (24,5  km denně). 
Nejdelší denní aktivitu 100,50 km zdola-
la Kateřina Veselá, která byla na nohách té-
měř 20  hodin. Tento výkon vyžadoval ne-
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jen dobrou fyzickou zdatnost, ale také velké 
množství kuráže. Velmi úspěšný byl také 
Matouš Bálek, který soutěžil v kategorii děti, 
ale s přehledem by obsadil 3. místo v kate-
gorii muži. V Lošticích se celkově umís-
til na 5. místě. Vlastní osobní soutěž, pora-
zit pana ředitele ZŠ Loštice (Mgr. Lubomír 
Faltus), se mu sice díky bodovému nasta-
vení soutěže nepodařilo, avšak pana ředite-
le porazil v celkové nachozené vzdálenosti 
o 34 km. Do výzvy se zapojilo také 5 škol-
ních týmů ze ZŠ Loštice v minimálním po-
čtu 10 členů (KROKOMĚRKY – 1.B, Mgr. 
Jana Hepilová,  Žišičiříci – 2.B, Mgr. Veroni-
ka Ovčačíková, Třeťáci jdou – 3.B, Mgr. Ire-
na Podsklanová, Smajlíci – 4.A, Mgr. Ivana 
Šimková, V.A TRYSKÁČI – 5.A, Mgr. Ilona 
Faltusová). Školním týmům s přehledem vé-
vodil tým prvňáků KROKOMĚRKY s třídní 

Vítězové soutěže měst (z 86 aktivních zapojených měst):
Místo Město (počet obyvatel) Vzdálenost Aktivní účastníci Body, součet z „TOP 33“

  1. Slaný  50 383,54 km 198 20 782,72
  2. Dobříš  66 097,69 km 248 19 634,59
  3. Zábřeh  65 658,53 km 257 19 177,28
41. Loštice  21 179,29 km 109 10 074.80

Vítězové soutěže měst do 10 000 obyvatel (z 42 aktivních zapojených měst):
Místo Město (počet obyvatel) Vzdálenost Aktivní účastníci Body, součet z „TOP 33“

  1. Dobříš  66 097,69 km 248 19 634.59
  2. Světlá nad Sázavou  26 096,28 km   96 13 729.92
  3. Lomnice nad Popelkou  28 335,05 km 114 13 664.54
12. Loštice  21 179,29 km 109 10 074.80

Loštice jednotlivci kategorie muži:

Místo Jméno Vzdálenost Počet 
bodů Pořadí celkové celostátní

1. Tomáš Kopp 486,28 km 493,58 469
2. Lubomír Faltus 356,01 km 449,18 668
3. Aleš Grygar 316,11 km 359,83 1341

Loštice jednotlivci kategorie ženy:

Místo Jméno Vzdálenost Počet 
bodů Pořadí celkové celostátní

1. Helena Koppová 601,91 km 719,59 119
2. Martina Holásková 401,69 km 439,58 733
3. Kateřina Malíčková 543,32 km 401,59 978

učitelkou Mgr. Janou Hepilovou. Všem tříd-
ním učitelkám děkujeme za trpělivost a ve-
dení svého týmu.
V Lošticích účastníci nachodili celkem 
21179,29 km. Tyto kilometry byly opět pře-
měněny na 21179 Kč. Za tento “nachoze-
ný” finanční obnos aktivní účastníci výzvy v 
Lošticích vyberou formou ankety k realiza-
ci jeden ze 3 projektů pro širokou veřejnost.
Slavnostní vyhlášení dubnové výzvy pro-
běhlo dne 21.5.2022 v 11:00 hod na akci 
„Sportovně odpadové dopoledne a vyhláše-
ní dubnové výzvy 10 000 kroků“ v Lošticích 
v areálu TJ Slavoj Loštice. Všem účastní-
kům gratulujeme a těšíme se na další spo-
lečně nachozené kilometry v podzimní říj-
nové výzvě 2022.

Radka Kristenová
Koordinátorka výzvy v Lošticích
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Loštice jednotlivci kategorie děti (6-17 let):

Místo Jméno Vzdálenost Počet
bodů     

Pořadí celostátní v kat. děti 6-14 let 
/ celkové pořadí Loštice (z 109)

1. Matouš Bálek 390,21 km 422,94 5/5
2. Štěpánka Sedláčková 241,48 km 280,37 12/17
3. Vítek Pospíšil 204,47 km 241,24 22/22

Loštice týmy:

Místo Název (počet členů) Vzdálenost Počet 
bodů     Pořadí celostátní v kat. týmy (z 708)

1. 2+2 (4) 1763,99 km 505,37 119
2. Sušenky z Loštic (6) 1460,36 km 349,28 305
3. Náhodní chodící (5) 714,86 258,98 459

Loštice třídní týmy (min. 10 členů):

Místo Název (počet členů) Vzdálenost Počet 
bodů

Pořadí celostátní
v kat. třídní týmy (z 98)

1. Krokoměrky (12) – 1.B 2159,42 km 131,68 26
2. Třeťáci jdou (10) – 3.B 1717,77 km 114,67 37
3. Smajlíci (10) – 4.A 1904,24 km 102,56 44 

Více na www.desettisickroku.cz

Jaroslav Sládek – mistr armwrestlingu
Naše město je plné zajímavých příběhů a 
lidí. Jedním z  nich může být i nový občan 
Loštic Jaroslav Sládek. Život ho do našeho 
města zavál z dalekého Kájova, kde fungo-
val i jako místostarosta zmíněné obce. Ale 
o tom nechci psát. Zajímavý je sport, které-
mu se věnuje a ve kterém sbírá a sbíral úspě-
chy na domácí i zahraniční scéně. Jeho zá-
libou je armwrestling, jehož počátky sahají 
do šedesátých let minulého století, kdy byla 
založena světová organizace. Česky by se dal 
nazvat armwrestling sportovní zápas v pře-
tlačování rukou, chcete-li lidově v páce. Do-
volil bych si při této příležitosti Jardovi po-
ložit pár otázek, kde by nám svoji zálibu a 
sport přiblížil. 
Jardo, myslím si, že řada lidí vůbec netuší, 
co je to za sport. Jednoduchá otázka na za-
čátek rozhovoru, co to je armwrestling?
Armwrestling je hlavní nejčastěji používa-
ný a celosvětový název pro sport, kterému 
se u nás říká páka, nebo přetláčení rukou. 

Je to úpolové sportovní odvětví a v podsta-
tě se jedná o přetlačování předloktí s oporou 
lokte na stole.
Armwrestling je sport, kdy proti sobě sou-
peří vždy dva soutěžící. Na soutěžním stole 
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o rozměrech danými pravidly. Po příchodu 
k soutěžnímu stolu dochází v rámci fair play 
k sportovnímu podání nesoutěžních rukou. 
Tyto ruce se následně chytnou madel, kte-
ré jsou součástí soutěžního stolu. Zbývají-
cí ruce se položí lokty na podložku, každý 
má svoji. Provedou vzájemný úchop za pal-
ce s  následným vzájemným sevřením dla-
ní. První článek palce musí být vždy vidi-
telný. Rozhodčí srovná soutěžícím ramena 
souběžně se stolem a zkontroluje, zda střed 
dlaní je na středu stolu. Poté odstartuje zá-
pas na povel Ready Go. Zápas rozhodují dva 
rozhodčí. Hlavní rozhodčí startuje, rozho-
duje a ukončuje zápas. Druhý rozhodčí sle-
duje nadzvednutí loktů, které se trestá fau-
lem. Vyhrává ten, který položí soupeřovo 
zápěstí na podložku, nebo její úroveň, která 
je k tomu určena. Je to vždy 10 cm nad úrov-
ní stolu, aby nedošlo k zranění. 
Jak si se dostal k  tomuto netradičnímu 
sportu?
Již odmala jsem byl sportovně založený. 
Hrával jsem fotbal, judo a zabýval se sebe-
obranou. Na vojně jsem začal posilovat a 
cvičit kulturistiku. Začal jsem se zajímat 
o páku. Dostal jsem kontakt na tým ar-
mwrestlingu v Praze. Po návštěvě a tréninku 
jsem byl do týmu zařazen.
Jak dlouho to děláš a kolik tomu věnuješ 
času?
Tento sport dělám od roku 2008. V této fázi 
jsem o tomto sporu moc nevěděl a sbíral jen 
zkušenosti. O dva roky později jsem se zú-
častnil trenérského kurzu na Slovensku, ve 
kterém jsem se mnoho naučil a ze které-
ho čerpám dodnes. Připravuji se tak, že 3x 
týdně navštěvuji posilovnu, kde procvičuji 
hlavní horní část těla. Příprava na vrcholové 
soutěže jako je ME a MS trvá půl roku.
Dočetl jsem se, že si několikanásobným mi-
strem světa ve své kategorii. Mohl by si nám 
více přiblížit své úspěchy?

Když jsem začínal, mým snem bylo stát ně-
kdy na bedně. Trvalo to roky, než se mi to 
splnilo. Nastal zlom a začal jsem vyhrávat. U 
nás v Čechách extraligové zápasy, různé tur-
naje. Ze zahraničí jsem přivezl první medaili, 
když jsem vyhrál v Maďarsku evropský pohár 
Judgment Day. Pří vítězství a získání titulu 
mistra republiky jsem byl nominován na ME 
a MS. Na prvním ME jsem se jenom rozkou-
kával a hltal atmosféru těchto závodů. V Pol-
sku jsem na ME skončil na 12. místě. Postu-
pem času jsem se zdokonaloval a probojoval 
se až na medailové pozice. Získal jsem něko-
lik titulů mistra Evropy a Mistra světa. Moje 
medailová sbírka čítá kolem 150 medailí 
z České republiky a 4 medaile z ME, 4 me-
daile z MS,  5 medailí z evropských pohárů.
Určitě tvé závody v  Rumunsku nebyly po-
slední, jaké plány máš do budoucna?
Před několika dny jsem se vrátil z ME, které 
se konalo v rumunské Bukurešti. Tentokrá-
te jsem šel do otevřené kategorie, to je váha 
nad 100 kg. Nebylo to zrovna dobré rozhod-
nutí.  V této kategorii jsou závodníci o 30 až 
50 kg těžší, a to bylo znát. I tak jsem se pro-
bojoval do večerního finále a tam podlehl 
ukrajinskému soupeři. Bral jsem tedy dru-
hé místo a titul vicemistra Evropy. Po krát-
ké pauze se budu připravovat na červnové 
mistrovství republiky a vše budu směřovat 
k přípravě na říjnové MS, které se bude ko-
nat v  turecké Antalyi. Tam budu závodit 
v kategorii do 100 kg. Čeká mě příprava ne-
jen v posilovně, ale i přísná životospráva. Je-
likož je tento sport neziskový, tak i hledání 
sponzora je obtížné. Všechny naše soutěže 
si hradíme z vlastních prostředků. Závěrem 
bych chtěl poděkovat svojí přítelkyni Lucce 
za podporu, za vše, co pro mě dělá a jak se 
o vše stará.
Děkuji moc za odpovědi a přeji Ti mnoho 
dalších úspěchů.

Za Hlas Loštic David Kofránek 
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Stará škola, s lepší službou pro pacienty
U všech oborů platí, že člověk se celý život 
učí a praxí se zdokonaluje. I stomatologům 
dlouhodobá praxe vylepší odbornost a těm 
věhlasným, nebývalý zájem pacientů. Měl 
jsem štěstí a čest, že jsem dojížděl i s man-
želkou k odborníkovi na paradentózu. Jed-
ná se v podstatě o ambulantní chirurgický 

zákrok, který Vám zpevní viklající se zuby a 
tím zachrání chrup. Pan doktor Aleš Badal 
byl na tuto činnost vyhledávaným odbor-
níkem celého Zábřežska. Za svoji dlouho-
dobou praxi zřejmě zachránil zuby mnoha 
stovkám pacientů. Pečlivě dbal i na preven-
ci a preventivní prohlídky tři až čtyřikrát do 

Smutný osud volavky
Na toku Třebůvky od Vlčic po Markrabku 
mají svůj lovecký rajón volavky popelavé. I 
letos jsme s potěšením sledovali elegantní-
ho ptáka na jeho oblíbených místech v řece. 
Až jednoho dne zhruba v polovině dubna 
mi vnučka se smutkem v očích hlásila, že 
mezi bývalým papírenským splavem a Mar-
krabkou leží ve vodě mrtvá volavka, zamo-
taná do rybářského vlasce. Vzápětí se na mě 
se stejnou informací obrátil i vnuk. S dětmi 
jsem se na místo šla podívat a skutečně jsem 
si potvrdila, že se ubohý pták zamotal no-
hou do vlasce a marně se snažil z pasti vy-
svobodit. O tom svědčila jak poloha volavky, 
tak napnutý vlasec, zamotaný do hromádky 
naplavených větví.
Pár dní před touto příhodou členové loštic-
ké organizace Českého rybářského sva-
zu zrealizovali úžasnou akci – přemístili k 
Markrabce ryby z té části Třebůvky, na je-
jímž dolním toku v Lošticích a Moraviča-
nech provádí v těchto dnech Povodí Mora-
vy a.s. tzv. odstraňování povodňových škod 
(to spočívá hlavně v bagrování koryta a tzv. 
opevňování břehů  - případ sám pro sebe, 
který volá po diskusi). Výskytu zachráně-
ných ryb využili ihned držitelé rybářských 
lístků a dle mého názoru právě některý z 
nich nesplnil svou základní povinnost a svůj 
přetržený vlasec neodstranil, i když v daném 
místě dosahovala voda možná po kolena. 
Obrátila jsem se tedy mailem na tři funkcio-
náře loštického rybářského svazu s prosbou, 

aby apelovali na své kolegy a aby případně 
nejen tuto konkrétní past, ale i další podob-
né ze svého revíru třeba formou brigády od-
stranili. Mrzí mne, že volavka zamotaná do 
vlasce další týdny ležela ve vodě jako me-
mento a nikdo z oslovených rybářů mi na 
můj dopis dodnes neodpověděl. 
Obětí rybářských vlasců se nestává jen tzv. 
„škodná“, za kterou mnozí volavku bohužel 
stále považují, ale také například vlaštovky, 
ledňáčci, kachny, labutě, čápi a sovy. Pomoci 
může jedině osvěta mezi rybáři i veřejnos-
tí. A co může udělat každý z nás? Pokud při 
své procházce přírodou naleznete pohozené 
háčky, splávky a kusy vlasců, seberte je a od-
straňte. V případě nálezu zraněného nebo 
do vlasce chyceného ptáka, který může být 
nálezci nebezpečný (labuť, volavka..), nevá-
hejte zavolat odborníky ze záchranné stani-
ce volně žijících živočichů (Ruda nad Mora-
vou, Pateřín), hasiče nebo policii.

Svatava Šimková, Údolí Třebůvky z. s.
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roka v jeho ordinaci, byly standardní služ-
bou. Byli jsme rádi tomu, že jsme mohli zů-
stat jeho pacienty. V současnosti jsou pre-
ventivní prohlídky hrazeny pojišťovnou 
jedenkrát ročně a zúčastní se jich jen polo-
vina Čechů. Škoda, častější prohlídky, byly 
jistě ku prospěchu věci. Častější prohlídky, 
dle názoru některých kravaťáků pojišťoven, 
jsou starou školou dosluhujících stomatolo-
gů. Chápu pacienty, kterým se při zvuku zu-
bařské vrtačky dělá nevolno a při pohledu 
na zubařské kleště omdlévají, ale proč tres-
tat ostatní pacienty omezením péče? Když 
pojišťovna naznačí stomatologovi, který ve 
svých 78 letech ošetřuje kvalitně pacien-
ty a jeho klientela, je za tyto služby velmi 
vděčna, že praktikuje služby staré školy, tak 
je v systému někde chyba. Nechci spekulo-
vat, zda to byl jeden z důvodů, proč dok-
tor Badal 28.4.2022 ukončil svou dlouho-
letou činnost v zábřežské zubní ordinaci. 
Přesto, že v poslední době, co by důchodce 
pracoval na zkrácený pracovní úvazek, čtyři 
dny v týdnu, stihnul ošetřit neméně kvalit-
ně více pacientů než konkurence za celý tý-
den. V současnosti nejen s manželkou poci-
ťujeme, jak moc mám doktor „staré školy» 
bude chybět. Najít volného zubaře, který by 

Vás v dosahu bydliště přijal do ordinace, je 
neřešitelný problém. Česká stomatologická 
komora uvádí, že zubařů na 100 000 obyva-
tel v ČR přibývá. Zkušenosti pacientů, kteří 
potřebují ošetřit chlup, jsou opačné. Loštič-
tí stomatologové nové pacienty neberou a 
v Mohelnici jsme dostali alespoň „naději». 
Zeptejte se za rok.  Možnost ošetřit chrup 
nejblíže nabízí ÚČOCH v Olomouci. V té-
měř 80-ti letech jezdit se zuby na prevenci 
nebo bolístkami do Olomouce, se důchod-
cům nejen značně prodraží, ale mnozí se 
na danou vzdálenost bez doprovodu neo-
bejdou. O to více v současnosti pociťuje-
me, jak služby doktora Badala budou chy-
bět, když při jeho odchodu z ordinace není 
adekvátní náhrada. Nezbývá než smeknout, 
hluboce se poklonit a poděkovat, co dok-
tor v jeho věku ještě zvládl ošetřit pacientů. 
Získal si obdiv i úctu. A jsem přesvědčen, 
že plným právem. Mimochodem na dve-
řích jeho ordinace nikdy neviselo stresují-
cí oznámení pacientům, kteří potřebovali 
akutní pomoc. Nové pacienty nepřijímáme! 
Zdaleka netoužím v návrat starého režimu, 
ale na takovýto přístup k pacientům, by si 
komunisté netroufli.                           

Zdeněk Linhart

Prestiž Loštic
V dnešní době moderní obce hledají spoleh-
livé cesty k propagaci před veřejností v Čes-
ku a v  zahraničí. Úspěšně lze prezentovat 
obec pomocí digitální úřední desky, kterou 
máme i my v Lošticích instalovanou na ná-
městí před radnicí. Běžně si obce vedle zna-
ku pořizují také propagační logo, které gra-
ficky symbolizuje současnost. Znak města 
Loštice je heraldický symbol, který odkazuje 
na historii města. Loštice užívaly v 15. století 
pečeť, na které byl štít se třemi břevny, jaký 
měli v  erbu páni z  Kunštátu, kteří ovládli 
koncem 14. století hrad Bouzov. Loštice pa-
třily do bouzovského panství. Stejný znak 

mají např. Vizovice, které byly také v držbě 
rodu pánů z Kunštátu. Autorem propagač-
ního loga je grafické studio Radima Zemana 
z Boskovic a bylo pořízeno s dotací ve výši 
95 % od ministerstva práce a sociálních věcí. 
Logo znázorňuje, jak se k nám do Loštic lidé 
ze všech koutů rádi vracejí, do třech žlutých 
koleček vsadil grafik symbol prestiže, kterou 
Loštice v  České republice a Evropské unii 
mají, ve tvaru šipky naznačují: Loštice smě-
řují vpřed. Naše město je díky tvarůžkům 
známé daleko ve světě. Olomoucké tvarůž-
ky jsou jediným původním českým sýrem, 
kterým se Česká republika prezentuje v za-
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hraničí. Co by za takovou prestiž jiné obce 
daly. Olomoucké tvarůžky získaly v roce 
2010 chráněné zeměpisné označení EU. 
Češi o jejich zařazení na unijní seznam usi-
lovali šest let. Němci a Rakušané chtěli, aby 
právo vyrábět tyto tradiční potraviny měli i 
potomci sudetských Němců, kteří dnes žijí 
v Německu a Rakousku. Loštice se pyšní ti-
tulem metropole tvarůžků, ročně naše měs-
to navštíví tisíce turistů. Tvarůžky se vyrábí 
v Lošticích 146 let v historické části města, 
kde už nejsou prostory pro rozšíření výro-
by. Firmě A. W. podle mě patří poděkování 
za trpělivé hledání řešení a je třeba jen pev-
ně doufat, že majitelé zůstanou věrni naše-
mu městu. Před několika měsíci si slušný 
člověk asi neuměl představit, že hrůzy dru-
hé světové války nebudou dostatečným va-
rováním pro udržení míru v Evropě. Rusko 
napadlo Ukrajinu, v  Evropě je ekonomic-
ká válka. Provést Česko nejistými časy sto-
jí před národem jako takovým. Složitými 
časy musíme provést i naše město, máme na 
čem stavět. Pracovitost našich občanů, ko-
rektní spolupráce radnice s podnikatelskou 
sférou na hospodářském a investičním roz-
voji Loštic a zodpovědné hospodaření města 
jsou tři základní pilíře. Nabídka zaměstná-
ní je obecně jedním z  nejdůležitějších fak-
torů rozvoje každého města. Loštice byly už 
od poloviny 16. století s rozvinutými řemes-
ly prosperujícím městečkem. V druhé polo-
vině 19. století vznikly první továrny. Dnes 
firmy podnikají v  soukromých objektech 
a průmyslových areálech, ve kterých v ob-
dobí socialismu byly závody vlastněné stá-
tem nebo JZD. Živnostníci a podniky dá-
vají mnoha našim občanům životní jistoty. 
Všem je třeba upřímně vyjádřit uznání a 
podporu, projevit respekt za odvahu vůbec 
začít s podnikáním. Donedávna zůstávala 
opuštěna bývalá cihelna, ve které se vyrábě-
ly cihly už před první světovou válkou s pře-

stávkami ještě na počátku 21. století, než 
byla výroba definitivně ukončena. 
Před 13 lety se uskutečnilo jednání pana ex-
starosty Lolka s majitelem cihelny k rekulti-
vaci vytěženého prostoru. Osudové setkání 
zavřelo navždy městu dveře pro budoucí vy-
jednávání a pohřbilo myšlenku výstavby ro-
dinných domů na tomto území. Cihelna chát-
rala a bylo jen otázkou času, než změní svého 
majitele. Vzpomínám na tuto dobu, kdy ro-
dina Lolkova skupovala zemědělskou půdu 
u Střelnice. Vyšší spravedlnosti se na sou-
hře událostí a způsobu práce pana exstaros-
ty Lolka asi eticky něco nelíbilo, a tak záměr 
jeho rodiny v  lokalitě s  bytovou zástavbou 
doteď umrtvila. Cihelnu o několik let poz-
ději koupila firma ZLKL. Majitelé šetrným 
přístupem k  životnímu prostředí staví mo-
derní závod pod úrovní terénu se zelenými 
střechami, které přinesou prospěch občanům 
a přírodě, kromě toho investují další milio-
ny korun do minimalizace dopadů na kvali-
tu života místních obyvatel. V závodě vzni-
kají nová pracovní místa. Rozsáhlá stavba 
si pochopitelně vyžaduje trpělivost a urči-
tou toleranci místních občanů, také vám za 
tyto lidské ctnosti patří uznání. Třetím pi-
lířem k  zvládnutí toho, co se na nás ještě 
žene, je samotné město. Do rozvoje se in-
vestuje ročně desítky milionů korun, máme 
minimální zadluženost, v  bance finanční 
polštář na horší časy. Vedení města usilu-
je s  péčí řádného hospodáře o co nejlepší 
prospěch našeho městečka. Nikdy nemůže-
te vyhovět, pomoci a líbit se všem, taková 
varianta neexistuje ani v pohádce. Místosta-
rostka města Mohelnice paní Kubíčková se 
o nás nedávno vyjádřila: “ V Lošticích vní-
mám větší soudržnost a podporu lidí, ja-
kou bych si přála i v  Mohelnici“. Přátelé, 
to je pro nás opravdu pocta a hodně za-
vazující do příštích složitých měsíců a let.                                                                                                                                             
                                               Helena Vaculová
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František Lehar
Před 120lety v roce 1902 se v  Lošticích stal učitelem František Lehar (sr.), původem 
z Kolšova. Ve stejném roce se manželům Leharovým v Lošticích narodil syn František 
Lehar (junior).
Loštický rodák František Lehar jr. kráčel v učitelských stopách svého otce. 
Po maturitě na gymnáziu v Zábřehu (1923) studoval na Přírodovědecké fakultě University 
Karlovy v Praze. V roce 1931 promoval u prof. Jaroslava Heyrovského (pozdějšího nosite-
le Nobelovy ceny v oboru chemie). Po úspěšném dokončení studií se stal středoškolským 
profesorem a později dokonce ředitelem prestižního Prvního Masarykova gymnázia v Kře-
mencově ulici v Praze. Prof. Lehar byl také autorem či spoluautorem několika uznávaných 
učebnic fyziky pro střední školy. Četní jeho studenti, pozdější významné osobnosti, na něj 
vzpomínali i po mnoha letech. Mezi studenty prof. Lehára patřil mj. pražský kněz Jiři Rein-
sberg, který za svého učitele po léta sloužíval bohoslužby v Týnském chrámu na Staroměst-
ském náměstí v Praze. František Lehar zemřel v lednu 1978 a je pochován v rodinném hro-
bě na hřbitově v Bludově.
Přímý příbuzenský vztah loštického rodáka prof. Františka Lehara a světoznámého hudeb-
ního skladatele Franze Lehára (1870–1948) zatím nebyl prokázán, ale nepřímou vazbu těch-
to dvou osobností naznačuje skutečnost, že rod skladatele Franze Lehára pocházel z Brníč-
ka, (později ze Šumvaldu) a kořeny prof. Františka Lehara spočívají v Kolšově, jež je vzdálen 
od Brníčka necelé tři kilometry. 

Děkujeme, pane profesore
Vladimír Škutina                                                                     Lidová demokracie, 19. ledna 1951
Když jste přišel naposledy mezi nás, abyste se rozloučil a zůstal jste stát rozpačitě mezi dveř-
mi, mačkaje klobouk v ruce a skrývaje dobrácký úsměv za brýlemi, posazenými na špič-
ce nosu, uvědomil jsem si, že jsem vám vlastně ani dost málo nepoděkoval a hrozně jsem 
se zastyděl. Vzpomínám na vaše hodiny v době okupace, kdy jste každou hodinu aspoň na 
chvilku odložil křídu, otřel zabílené prsty do ošumělého kabátku a přišel mezi lavice, abyste 
nás aspoň  v myšlenkách odvedl od ošklivé skutečnosti a přesvědčil se, že jsme ani na chvil-
ku nezapochybovali, nepolevili.(..) Vyprávěl jste o husitství a reformaci a dokazoval, že ka-
ždá vláda založená na násilí a odporu lidu musí nutně padnout a že tudíž i panství nacistů 
je přechodné, dočasné. Ano, za to vám chci poděkovat, pane profesore, za lásku k lidem, již 
jste nás osm let učil, za lásku k životu, za lásku ke své zemi. 
Luděk Štipl, Archiv Františka Srovnala
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 Loštěce    Radek Štencl

Prondi světem křižem kráž
hezči město nepotkáš.
V ódoli, co řični niva 
na dvě pulke rozkrojila
só chalópke, to si piš,
ktery jinde nevidiš.
Je to vic než stovka let
kdež tam začle verábět
voňavy a dokolata
te tvaružke jak ze zlata.

A ten, kdo je jednó zkosi,
navracet se zase mosi.
Ten ož se k sem decky vráti,
deť só tade ledi zlati. 
Pozná, že náš cépek Hané
Pánem Bohem požehnané 
skrévá v sobě tolik krás...
...a ten malé kósek zlata
ten má v sobě každé z nás...
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